
Nový Touareg 
Vodní sporty. Elektromobilita ve firmách. 

Zážitky z Bulli festu. Passat slaví 50 let. 
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Užitkové
vozy

Nový Amarok V6 
Pick-up pro každý den

Volkswagen Užitkové vozy, Amarok V6 – kombinovaná spotřeba paliva a emise CO₂: 10,1–10,4 l / 100 km a 265–272 g/km. Zobrazen je 
vůz s výbavou na přání. Vzorový příklad úvěru na vůz Volkswagen Amarok V6 DC TL 3,0 TDI 4Motion v ceně 1 305 169 Kč, při financování 
s Volkswagen Financial Services v ceně 1 280 969 Kč, splátka předem 726 000 Kč (57 %), výše úvěru 554 969 Kč, poplatky za uzavření 
a vedení smlouvy 0 Kč, celkové platby za úvěr 643 620 Kč, celkové platby za úvěr vč. pojištění  766 620 Kč, RPSN vč. pojištění 14,396 %, 
délka úvěru 60 měsíců, poslední nerovnoměrná splátka 0 Kč, měsíční splátka úvěru 10 727 Kč, měsíční splátka úvěru vč. pojištění 
12 777 Kč, úroková sazba p. a. 5,99 %. Volkswagen Pojištění Basic obsahuje havarijní pojištění, povinné ručení (10% spoluúčast) 
s uznáním bonusů za bezeškodní průběh dosavadních pojištění (60 měsíců) a pojištění skla (limit plnění 10 000 Kč), které je kalkulováno 
ve variantě pojištění bez garance pojistného. Další parametry jsou: fyzická osoba podnikatel, plátce DPH a běžné použití vozu. 
Tato indikativní nabídka není nabídkou ve smyslu § 1732 zákona č. 89/2012 Sb., občanského zákoníku, a jejím přijetím nevzniká mezi 
společností ŠkoFIN s.r.o. a druhou stranou závazkový vztah.

Splátka úvěru od 12 777 Kč

Prémiový komfort

Unikátní terénní schopnosti
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3D tisk betonu  
Česká firma ICE Industrial 
Services vyvinula světově 
unikátní technologii, která 
posouvá stavebnictví do 
budoucnosti. A jsou to také 
naši zákazníci. 
Více na straně 56

Tři věci
Zajímavosti, které jsme před  
přípravou tohoto čísla nevěděli.

1
38 432 mikro LED diod 

Přesně tolik jich má nový světelný systém 
IQ.Light HD, který slaví premiéru v novém 
Touaregu. Osvětlení vozovky je díky němu 

ještě přesnější než kdy dřív. 
Více na straně 16

2
Na pražské náplavce si 
můžete půjčit kajak
Podnik slavného sportovce 
a našeho ambasadora Vavřince 
Hradilka přibližuje vodní sporty 
široké veřejnosti. Vyzkoušet si je 
můžete i vy.   
Více na straně 28
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Bulli festival Busíky, kam  
se podíváš
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Nově se naší ambasadorkou stala 
modelka a surfařka Natálie Kotková. 

Ukázala nám, že příprava na oceán se dá 
zvládnout i na české řece. 

Více na straně 28

Tiráž
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Novinky

Nový T-Cross: 
Modernizace 
bestselleru

Nový T-Cross představuje další kapitolu 
úspěšného kompaktního SUV. Na začátku roku 
2024 tak přijde s řadou modernizací, které mu 
dodají svěží vzhled a výbavu obvyklou z vozů 
ve vyšších segmentech. Do interiéru proniknou 
lepší materiály i moderní technologie. Představí 
se například systém Travel Assist umožňující 
částečně autonomní jízdu. Poprvé T-Cross 
dostane světlomety IQ.Light Led Matrix 
a paleta lakování bude obohacena o zářivě 
žlutou, světle modrou a zářivě červenou barvu. 

Standardní digitální panel sdružených přístrojů 
se dále rozroste na 8" a bude k dispozici rovněž 
v provedení 9,2". Zásadní je také zvýšení 
možného zatížení tažného zařízení z 55 na 
75 kilogramů, což otevře možnost cestovat 
s elektrokoly. Předprodej nového T-Crossu 
začne na konci letošního roku a od prvního 
čtvrtletí roku 2024 bude k dostání u prodejců. 
Stávající generace je již na mnoha trzích téměř 
vyprodaná.
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YouTube
Recenze, reklamy, 
zkušenosti, prostě 
videa.

Facebook
Tady najdete 
všechny zásadní 
novinky.

Digitální magazín
A tady jsou 
rozšířené verze 
našich článků.

Instagram
Naše auta 
na cestách 
do krásné přírody.

Slavíme 10 let s elektromobily
Elektrifikace vozů Volkswagen začala přesně před deseti 

lety premiérou modelů e-Golf a e-up! na veletrhu IAA 2013. 
Za tu dobu si Volkswagen vybudoval nejširší portfolio 

elektromobilů na trhu, které sahá od kompaktního ID.3 až 
po elektrickou limuzínu ID.7. V roce 2025 navíc paletu rozšíří 
další vozy a díky chystanému modelu ID.2 by elektromobilita 

měla být dostupná širším vrstvám. Za poslední dekádu se 
například zásadním způsobem zvětšil dojezd. Zatímco první 
e-Golf zvládl na jedno nabití ujet maximálně 190 kilometrů, 

ID.7 nabídne dojezd do vzdálenosti až 700 kilometrů.

Mimořádná hospodárnost 
modelu ID.7
Nový Volkswagen ID.7 stanovuje nové standardy 
v oblasti aerodynamiky mezi elektrickými automobily. 
Vůz dosahuje mimořádného dojezdu až 700 km 
(WLTP), což je především zásluhou unikátního 
designu. Součinitel aerodynamického odporu vzduchu 
je totiž neuvěřitelných cx = 0,23 a přispívá k tomu 
téměř zcela uzavřená spodní část vozu nebo speciálně 
navržené spoilery a kola. Auto je tak jasným dokladem 
toho, jak může spolupráce mezi designéry a inženýry 
vést k vytvoření výjimečného elektromobilu.

Nový ID.3  
pod milion korun
Nová generace elektromobilu ID.3 je nyní dostupná 
v České republice za atraktivní cenu 999 900 Kč 
vč. DPH. Zákazníci si mohou vybrat také výhodný 
operativní leasing od společnosti Volkswagen 
Financial Services s měsíční splátkou 13 416 Kč 
bez DPH. Vůz byl pro aktuální generaci rozsáhle 
modernizován a nabízí nyní větší kvalitu, komfort 
a bezpečnost. V rámci vylepšení se můžete těšit  
na zdokonalenou aerodynamiku, větší baterii 
umožňující dojezd až 556 km dle WLTP nebo na 
nejnovější generaci asistenčních systémů.
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Nový Touareg: 
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Jak do jednoho funkčního celku sladit moderní technologie,  
elegantní design a výkon? Odpověď dává nový Touareg. Naše  

vlajková loď posouvá hranice komfortu cestování zas o kus dál.

Sportovní,  
noblesní, elegantní
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Inovativní design a pokročilé technologie
Nový Volkswagen Touareg se pyšní vylepšeným a svěžím designem karoserie. Ta zaujme přepracovanou přídí, která se vyznačuje 

zajímavým sladěním tvarů masky chladiče, světlometů a předního nárazníku. V zadní části zase na první pohled upoutá pozornost 
souvislý horizontální pás koncových LED světel s červeně podsvětleným logem Volkswagen. Jedná se o první model s nově 

vyvinutými maticovými světlomety HD – více než 38 tisíc interaktivních LED diod promítá světelný koberec přímo do jízdního 
pruhu a osvětluje silnici přesněji než kdykoli předtím. Vedle estetických vylepšení nabízí Touareg díky modernizovanému 

systému odpružení také zvýšený cestovní komfort. Součástí standardní výbavy je nyní nový snímač zatížení střechy propojený 
s elektronikou odpružení. Umožňuje stabilizačnímu systému ESC zvýšit jízdní stabilitu, když detekuje, že střecha je zatížena – 

v opačném případě naopak dovolí ještě sportovnější jízdu. 
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Moderní interiér, který si užijete 
Nový Touareg přichází už v základní výbavě s palubní deskou Innovision Cockpit 

sestávající z digitálního kokpitu a vyspělého infotainmentu Discover Pro Max. Mezi 
vylepšené funkce patří optimalizovaná navigace v jízdních pruzích a mapové podklady ve 
vysokém rozlišení, vylepšený systém hlasového ovládání a připojení USB-C se zvýšeným 
nabíjecím výkonem 45 wattů pro rychlejší nabíjení. Mezi další vylepšení, která vycházejí 

ze zpětné vazby od zákazníků, patří třeba měkčí obložení středové konzole pro větší 
pohodlí. Kromě toho je Touareg vybaven řadou standardních komfortních a asistenčních 

systémů – například Travel Assist pro asistovanou jízdu až do maximální rychlosti, Park 
Assist Plus s dálkovým ovládáním pro autonomní parkování, Trailer Assist pro asistované 

manévrování s přívěsem nebo Night Vision pro pohodlnější jízdu v noci.
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Více o modelu
Vše o novém Touaregu, včetně 
technických detailů, najdete na 
našem webu. 

Motor pro každého
Nový Volkswagen Touareg nabízí rozmanitý výběr pohonných jednotek, a to hned v pěti verzích. Vedle 
přeplňovaného zážehového motoru je k dispozici dvojice turbodieselů a dva plug-in hybridy. Všechny tyto 
vysoce účinné motory jsou standardně spojeny s osmistupňovou automatickou převodovkou a disponují 
stálým pohonem všech kol 4Motion. Vrcholem nabídky je Touareg R eHybrid. Kombinuje zážehový motor 
V6 s elektromotorem, díky čemuž umožňuje působivý systémový výkon 340 kW (462 k).
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Osvětlení vozovky 
před autem ještě 
nikdy nebylo 
přesnější!

Nová generace světlometů IQ.Light 
debutuje v modelu Touareg a patří 
k vrcholným řešením svícení v autech. 
Světlomety IQ.Light využívají 
technologii HD Matrix LED, která 
sestává z 38 432 mikro LED diod, jež 
vytvářejí „moře“ extrémně jasných 
pixelů. Díky nim je silnice osvětlena 
lépe než kdy dříve, což zvyšuje pohodlí 
a bezpečnost řidiče i cestujících.

Na každé straně přední masky 
najdeme jeden trojitý světlomet čítající 
19 216 mikro LED diod. Matrixový 
systém mimo jiné může volitelně 
promítat interaktivní světelný koberec 
na aktuální jízdní pruh. Tento tzv. Lane 
Light zvyšuje pohodlí při noční jízdě 
a usnadňuje projíždění úzkými úseky 
například na rekonstruované dálnici. 
Další výhodou nových světlometů je 
neoslňující dálkové světlo, které může 
být při jízdě mimo obec nepřetržitě 
zapnuté. Díky interaktivním LED diodám 
je maskovací oblast pro protijedoucí 
vozidla a vozidla jedoucí vpředu ještě 
přesnější než dříve.

Světlomety IQ.Light se skládají ze 
tří modulů, které plní různé úkoly. Na 
vnější straně se nachází bi-maticový 
modul se šestnácti LED pixely pro 
osvětlení okolí a pro doplňkové hlavní 
světlo. Vlastní HD matrixový modul 

s 19 200 individuálně ovládanými 
LED diodami je umístěn uprostřed 
a umožňuje realizovat různé nové 
světelné funkce. Na vnitřní straně 
je umístěn reflektor pro statické 
a dynamické světlo pro osvětlení 
zatáček a pro špatné povětrnostní 
podmínky. Všechny tři moduly generují 
svůj vlastní světelný proud. Společně 
s třemi LED proužky ve tvaru písmene 
L pro denní svícení a horizontálním 
LED páskem v přední mřížce vytvářejí 
unikátní design osvětlení.

V noci upozorní na lidi i zvířata
Díky kombinaci matrixových 
světlometů a systému Night Vision, 
který detekuje osoby a zvířata 
pomocí termokamery a zobrazuje je 
na digitálních přístrojích (digitálním 
kokpitu) a na volitelném head-up 
displeji, je IQ.Light HD jedním 
z nejlepších osvětlovacích systémů 
a systémů nočního vidění. Systém 
Night Vision zahrnuje také takzvané 
označovací světlo, které krátkodobě 
osvětluje osoby v potenciálně 
nebezpečné oblasti velmi jasným 
světlem, aby je řidič snáz zaregistroval. 
Důmyslně navržený světelný systém 
tak pomáhá včas rozpoznat a zmírnit 
nebezpečné situace.

Inteligentní svícení 
IQ.Light HD
Více diod, lepší a chytřejší osvětlení. To je nová generace 
osvětlení IQ.Light ve verzi HD, která se právě představuje 
v přídi nejnovějšího modelu Touareg.

Technika
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Rozšíření systému IQ.Light 
IQ.Light HD je k dispozici zatím jen 
v novém Touaregu, další vozy mají 
k dispozici starší verzi IQ.Light – 
například jde o elektromobily ID.3 
a ID.4, hatchback Golf 8 nebo o modely 
Arteon a Arteon Shooting Brake. I ta je 
složena z maticových LED světlometů 
a dynamického světelného asistenta. 
Jednotlivé LED panely tak lze individuálně 
zapínat a vypínat nebo tlumit v závislosti 
na situaci. Dynamický světelný asistent 
umí detekovat ostatní účastníky silničního 
provozu a podle toho upravuje světelný 
paprsek tak, aby je neoslňoval.

Díky tomu IQ.Light dokáže zajistit 
optimální osvětlení silnice vpředu, aniž 
oslňuje ostatní řidiče, automaticky 
přepínat mezi dálkovými a potkávacími 
světly v závislosti na dopravní situaci nebo 
přizpůsobit světelný vzor různým režimům, 
jako je jízda ve městě, na dálnici nebo 
v terénu. Zvyšuje také viditelnost dopravních 
značek, chodců a zvířat pomocí selektivního 
zvýraznění a zvyšuje bezpečnost a pohodlí 
díky dynamickým světlům do zatáček 
a světlům do špatného počasí.

K vyšší bezpečnosti 
i komfortu cestujících 
přispívá 38 432 mikro 

LED diod.
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Pražské Quadriennale
Značka Volkswagen Užitkové vozy se letos stala partnerem Pražského Quadriennale, tedy festivalu, který 
prezentuje ta nejlepší díla scénografie z celého světa. Prostory holešovické tržnice, Národní galerie Praha 
a DAMU zaplnily desítky rozmanitých uměleckých děl. Jedním z nich, které vynikalo svým pojetím,  
bylo to od českého umělce Davida Možného. Nakonec získalo i cenu Volkswagen za udržitelnou výstavu 
nebo ocenění za nejlepší koncept výstavy zemí a regionů. 

Art

Davide, mohl byste ve stručnosti 
představit své dílo Limbo Hardware?
Instalace cílí na přímou, smyslovou 
zkušenost a až fyzické působení prostoru 
na diváka. Představuje fragmenty 
interiérů, kde je nesnadné se pohybovat 
a těžké dýchat. Je složené z několika 
slotů a každý z nich je jako scéna 
z filmu, který je zastavený na jediném 
políčku. Prostor, jenž se přímo před 
divákem rozbíhá do několika alternativních 
světů, otevírá otázku soudržnosti kulis, 
ve kterých se odehrávají naše reálné 
životy. Název Limbo Hardware odkazuje 
k předpeklí, respektive k jakémusi 

Vozy ID. Buzz posloužily jako netradiční pozvánka 
v pražských ulicích. V jejich interiérech byly umístěny 
modely budov bývalých jatek v holešovické tržnici, kde 
se festival odehrával. 
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stavu vydělení z konvenčních struktur světa – 
výjimečnému a hraničnímu stavu, který se 
však v posledních letech stává do jisté míry 
součástí naší kolektivní zkušenosti. Např. během 
pandemie covidu-19, která nás uzavřela každého 
zvlášť do malého segmentu dřívějšího životního 
prostoru. V tomto díle tedy tematizuji a relativizuji 
význam prostoru a vzdálenosti, ve své práci se 
ale zabývám i problematickým vztahem mezi 
„skutečným“ a „virtuálním“, který jako by stále více 
ovlivňoval podobu našeho každodenního života. 

Co pro vás znamená udržitelnost?
Moje práce se často nese v duchu filozofie DIY. 
Využívám materiály, které mám k dispozici a které 
mají svoji vlastní historii. Nakupuji jenom to 
nejnutnější. Instalace Limbo Hardware je vyrobena 
téměř výhradně z předmětů, které dříve sloužily 
k jinému účelu. Vyřazený hrací automat ze zrušené 
herny, dlažba a dveře z mého bývalého ateliéru ve 
Zbrojovce Brno, skleněné příčky z pojišťovny, která 
procházela rekonstrukcí atd. Podobné tendence 
nejsou myslím v rámci českého současného umění 
až tak ojedinělé.
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Za posledních 20 let se 
český hiphop proměnil 
k nepoznání, Paulie Garand 
si však v konkurenci tvrdých 
hochů s ostrými texty dokázal 
udržet pozici básníka před 
mikrofonem. Jeho hudba 
inspirovaná soulem, jazzem 
a indie rockem přilákala řadu 
lidí i na Volkswagen festival. 
My jsme s ním probrali, co 
aktuálně formuje jeho tvorbu 
nebo jaký má vlastně vztah 
k autům. 

let
jedu  
v tvůrčím 
procesu

Rozhovor

Text Jiří Holubec Foto Radek Kudláček, Lukáš Matoušek
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Normálně bych se zeptal, jak 
si užíváte léto. Jelikož jste ale 
muzikant, předpokládám, že 
cestujete po festivalech.
Je to tak, i když zrovna teď mám 
mimořádně volný týden, kdy mě nečeká 
žádný koncert. Moje přítelkyně začíná 
na Slovensku natáčet nový seriál, 
takže jsme si udělali pár dní volna na 
jižní Moravě a pak se přesuneme do 
Bratislavy. Zea na plac a já do studia, 
kde budu pomáhat dokončit album 
mladíkovi jménem Under My Pillow. Je 
to výborný muzikant, se kterým jsem 
spolupracoval na své poslední desce 
Amonit a kterému teď s jeho debutem 
pomáhám já. 

Je to jen domluva na oplátku, nebo 
se chcete produkci věnovat cíleně?
Pamatuji si, jak moc mi pomohlo, když 
si mě, Resta a Boy Wondera vzal před 
léty pod křídla Idea, a chtěl bych stejnou 
šanci dát dnešním mladým hudebníkům. 
Objevovat mladé talenty, předávat jim 
zkušenosti a pomáhat jim dělat muziku, 
která je i mě samotného baví. Taky to 
beru jako šanci rozvíjet styl hudby, který 
se u nás moc neslyší. Fúzi hiphopu se 
soulem, jazzem, indie popem, co ve 
světě dělá třeba Blackbear, Dominic 
Fike nebo Jordan Rakei. Možná vznikne 
i nějaký můj sublabel, kde bych takovou 
hudbu mohl vydávat. 

Vybavujete si rok 2007, kdy jste 
začal vystupovat jako polovina dua 
Básníci před mikrofonem? Napadlo 
vás tehdy, že budete mít vlastní 
stáj umělců a že budete ovlivňovat 
směřování českého hiphopu?
To rozhodně ne. My jsme tehdy vlastně 
ani netoužili po úspěchu. Měli jsme 
vlastní svět, kde se hiphop propojoval 
s poezií a uměním, a to nám stačilo. Až 
když o nás začal být zájem a vydali jsme 
se s Lipem každý na sólovou dráhu, tak 
jsem si uvědomil, že hudba nemusí být 
jen umění, ale i práce. Zaměstnání, které 
mě může živit, ale které zároveň miluji 
a do kterého chci dát všechno. Během 
let jsem se pak posouval dál. Začal 
jsem se starat o booking, místo hraní 
s DJem jsem postavil kapelu, točím 
videoklipy, vytvořil jsem vlastní značku 
oblečení. V roce 2007 jsem to ale vůbec 

neřešil. Mým jediným cílem bylo natočit 
desku. Mít v rukou cédéčko, které můžu 
založit do věže a poslouchat hudbu, 
co jsem sám vytvořil. Když nad tím teď 
přemýšlím, tak je to vlastně pořád můj 
primární cíl. Vím už ale, že se v dnešní 
době musím věnovat další spoustě věcí, 
aby se moje hudba k lidem dostala. 

Když jste začínali, tak se český 
hiphop lámal. Končily časy, kdy se 
rapovalo o životním stylu „Budvárek 
a joint“, a přicházela éra ostrých 
textů a tvrdého zvuku, se kterým 
přišli Supercrooo. Vtom jste se zjevili 
vy, Básníci. Byl v tom záměr, jít proti 
proudu?
To určitě ne. Já mám Supercrooo 
rád, desku Toxic Funk znám dodnes 
nazpaměť a striktní věci rád 
poslouchám. Osobně mě to ale vždycky 
táhlo k soulovějšímu zvuku a k textům 
ovlivněným literaturou. Já i Lipo jsme 
tehdy chodili na uměleckou školu, takže 
ta poloha pro nás byla přirozená, i když 
si uvědomuji, že ji spousta lidí mohla 
vnímat jako trochu přestřelenou. Jsem 
ale rád, že jsme si dokázali stát za svým. 

Neměl na váš osobitý hudební 
vývoj vliv i fakt, že jste se nikdy 
nepřestěhoval do Prahy? Že jste 
pořád, jak píšete na Instagramu, 
„Harant z Liberce“?
Myslím si, že by mě lidé vnímali jako 
rappera z Liberce, i kdybych se do Prahy 
přestěhoval. Já to město mám tak rád, 
že by ho moje texty byly stejně plné. 
Jestli mi pomohlo, že jsem se v hudbě 
zabýval vztahem k městu a kraji, 
kde jsem vyrůstal? Určitě. Byl jsem 
jiný než ostatní. Lidi si mě díky tomu 
zapamatovali.

Čím to je, že Liberec zásobuje českou 
uměleckou scénu tolika kapelami, 
výtvarníky, filmaři? 
To sám netuším. Pro mě je Liberec 
zvláštní místo, které plodí spoustu 
divných, ale hrozně zajímavých 
existencí. Občas mi připadá, že tady 
kdysi dávno přistála mimozemská loď 
a vypustila civilizaci divnotvorů, kteří se 
od té doby množí a tvoří. Sám nevím, 
čím to je, ale jsem rád, že z té civilizace 
pocházím.

Lidé mě vždycky 
vnímali jako rappera 
z Liberce. Je to 
zvláštní místo, které 
plodí spoustu 
zajímavých existencí
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Z čeho čerpáte inspiraci hudební? Když 
člověk poslouchá vaše alba, nemůže 
mu uniknout, že se na nich hudební 
styly střídají. 
Vždycky jsem se snažil mít v hudbě 
co nejširší záběr. Nebránit se vlivu 
hudby, kterou při tvorbě nové desky 
poslouchám. Naprosto miluji Spotify. 
Pro člověka, co má rád muziku, je to 
nekonečná studnice inspirace. Pomáhá 
mi experimentovat s různými styly 
a užívat si svobodu, kterou ve své tvorbě 
mám.

Zároveň je ale velmi těžké v obrovském 
množství hudby nezapadnout. Vy sám 
jste nakonec v jednom z rozhovorů 
řekl, že občas nedokážete rozpoznat, 
kdo je muzikant a kdo je influencer.
Je zvláštní, že někteří muzikanti se 
sociálním médiím a sebeprezentaci 
vůbec nevěnují. Jedou si jen koncerty 
a hudbu a funguje jim to. Na druhé straně 
jsou lidi, kterým je opravdu dost jedno, 
jakou hudbu dělají, jen když jim naskočí 
počet sledujících na Instagramu. Dělají 
spolupráce s kýmkoliv, střídají styly podle 
toho, co zrovna vede hitparády. To mi 
osobně nedává vůbec smysl. OK, ať si 
dělá každý, co chce. Když se ale hudba 
začne dělat primárně kvůli penězům, tak 
já to v ní jednoznačně slyším.

Jak to máte vy?
Já se vidím uprostřed mezi těmi 
protipóly. Myslím si, že jde používat 
sociální sítě a všechny ostatní nástroje 
tak, aby souzněly s hudbou, která bude 
vždycky na prvním místě. Spoustu peněz 

Když se hudba 
dělá primárně 
kvůli penězům,  
je to v ní slyšet
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mi třeba spolykají videoklipy. Dávám si 
záležet, aby byly technicky na úrovni, 
aby ladily s hudbou, ale měly zároveň 
vizuální přesah. No a to je čím dál 
tím dražší. Proto se nebudu bránit 
spolupráci se značkou, která mi pomůže 
výrobu klipu zafinancovat. Musím s ní 
ale vnitřně souznít a spolupráce mi musí 
dávat smysl. Nechci do své tvorby tlačit 
na sílu product placement jen proto, že 
mi to vydělá víc peněz.

Vy jste film sám studoval. Nebude se 
z vás stávat multimediální umělec?
Film mě vždycky bavil i fascinoval. Chtěl 
bych se mu věnovat, láká mě psaní 
scénářů i samotná filmařina. Táhne mě 
to ale ke klasickému filmu. Nebaví mě 
moc digitální technologie, kde se dá 
cokoliv vyfotit na telefon, ale výsledek 
je plochý a bez duše. Všechny moje klipy 
i fotky proto dělám na klasický filmový 
materiál. Napsat scénář a natočit podle 
něj film je můj velký, zatím nesplněný 
sen.

Sám jste protagonistou krátkého 
dokumentárního filmu Galaxie 
Amonit, který během covidu mapoval 
vznik nového alba. Působí poměrně 
smutně. Bylo to pro vás složité 
období?
Bylo. Z mnoha důvodů. Samotná doba 
byla těžká, navíc mi zemřel děda, 
kterého jsem měl moc rád a kterému 
je celá deska Amonit věnovaná. Vím, 
že jsem se při tvorbě textů vypisoval ze 
spousty neveselých věcí.

Ve filmu také padla věta: Jsem 
neustále na cestách, ale vím, kde 
je můj domov. V čem na cesty 
vyrážíte?
Jezdím autem, i když jsem k nim měl 
dlouho zvláštní vztah. Řidičák jsem si 
udělal až v pětadvaceti, do té doby jsem 
zastával názor, že nejlepší dopravní 
prostředek je skateboard. Postupně 
mi ale potřeba ježdění po koncertech 
a převážení techniky do studií přerostla 
přes hlavu a auto jsem si pořídil. 
Postupně jsem si řízení tak oblíbil, že 
jsem si udělal radost a koupil jsem si 
Chevrolet Corvette C3 Targa z roku 
1982. To auto se mi vždycky strašně 
líbilo. 

Na převážení techniky ale není úplně 
ideální.
Na běžné ježdění jsem vždycky měl 
škodovky. Teď mám zrovna Kodiaqa, 
protože jsem si oblíbil SUV. Nemám sice 
velkou rodinu, ale o to víc mám nástrojů 
a krabic, které někam musím narovnat. 
Najezdím toho spoustu. Přítelkyně je ze 
Slovenska, třikrát týdně jedu do Prahy 
a na dlouhých cestách mám rád pohodlí 
velkého auta. 

Jezdíte sám?
Jezdím sám čím dál tím častěji. I na 
koncerty. Cesta je pro mě čas, kdy mám 
prostor sám pro sebe. Můžu vyřídit 
telefonáty, zkontrolovat na dobrém 
soundsystému hudbu na koncert, 
poslechnout si podcasty nebo se jen tak 
zamyslet. 

V klipu k písničce Šípy si zahrál 
legendární mikrobus VW T1. Ten je 
také váš?
Bohužel ne. Patří kamarádovi, který má 
velký statek a na něm velkou sbírku 
aut. Hippie minibus si půjčujeme jen na 
natáčení nebo na výlety. 

Nechci pokládat standardní 
závěrečnou otázku, co se chystáte 
dělat, protože předpokládám, že 
to bude nová deska. Spíš by mě 
zajímalo, co byste dělal, kdybyste se 
rozhodl už žádnou desku nevydávat.
Už jsem mluvil o tom, že se chci věnovat 
podpoře mladých muzikantů, že toužím 
napsat filmový scénář a natočit film. 
Chtěl bych také zkusit napsat knihu, 
vrátit se k malbě a sochám, co jsem 
studoval na umělecké škole. Na podzim 
mě čeká klubové turné, které pojedu 
s vlastní živou kapelou a na které se 
strašně těším. Takže záměrů je dost 
a dost. Nedávno jsem ale počítal, že 
už skoro dvacet let jedu v podstatě 
neustálém tvůrčím procesu. Uvědomil 
jsem si, že se musím naučit udělat si 
čas jen sám pro sebe. Přestat se snažit 
z každého kroku vytěžit tvůrčí inspiraci. 
Nepřeměňovat každou myšlenku 
a každý zážitek v text. Nepřemýšlet při 
procházce lesem, jestli by se tam nedal 
natočit videoklip. Učím se proto jen tak 
být. 

Paulie Garand 

Český rapper, producent, 
režisér a autor vlastní módní 
značky Garand Brand. Jeho 
hudební tvorba je zakotvena 
v lyrickém indie rapu, který 
je plný niterných témat, 
vděčnosti, ale i různorodé 
mozaiky nálad a atmosfér.  
Na kontě má devět  
sólových alb:

2010 / Harant

2012 / V hlavní roli 

2014 / Molo 

2015 / Boomerang 

2017 / Nirvana 

2018 / Dank 

2020 / Mezi prsty 

2020 / Monology 

2022 / Amonit 
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Naše vozy jsou ideálními parťáky pro sportovní aktivity. I proto v posledních  
letech spolupracujeme hned s několika českými sportovci. Například jde o kajakáře 
Vavřince Hradilka, nejnověji o influencerku a surfařku Natálii Kotkovou.  
Zajeli jsme se za oběma podívat, jakými aktivitami tráví letošní léto. 

Kajak 

Kolo  

Surf

Text redakce Foto Tadeáš Kopča
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Vavřinec Hradilek je známý hlavně jako kajakář, v této disciplíně 
získal stříbrnou medaili na olympijských hrách v Londýně 
a nespočet dalších ocenění. Krom toho ale  věnuje spoustu volného 
času i jízdě na kole. „Kolo je pro mě zábava a ten nejkrásnější 
dopravní prostředek. V kariéře jsem toho na něm ale nikdy moc 
nenajezdil. Jednak nebyl čas, jednak jsem potřeboval, aby mi moc 
nerostly nohy. Pak bych se totiž nevešel do lodě,“ směje se 
Vavřinec.



Před narozením dvou dcer, se kterými se Vavřinec přeorientoval spíše na rodinné 
výlety, si užíval především jízdy po trailech. My jsme ho na focení vytáhli na Dívčí 
hrady: „Mám to tady rád, protože se snadno dostanete do Prokopského údolí a pak 
třeba až na Karlštejnsko. Já jsem ale 15 let bydlel v Troji a v okolí Bohnic, kde je to na 
horské kolo vážně super.“
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Vavřinec se ke sportu snaží přivádět i další lidi – v roce 2016 proto 
na pražské náplavce spolu s několika přáteli založil Kayak Beach 
Bar. Jde o bar s občerstvením, kde si lidé můžou vyzkoušet jízdu 

na kajaku, paddleboardu nebo si třeba zahrát volejbal. „Všechno 
je udělané tak, aby si sport mohl vyzkoušet kdokoliv,“ vysvětluje. 
I přes téměř sedm let fungování prostoru přitom jde stále o jedno 

z mála míst na náplavce, které se zaměřuje primárně na sport. 
Právě tam jsme ho pak fotili spolu s další ambasadorkou 

Volkswagenu, influencerkou Natálií Kotkovou. 
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Dlouholetým parťákem pro sport, ale i pro rodinné aktivity je Vavřincovi vůz Volkswagen 
Transporter. „Nejdřív jsem měl T4, potom T5 a dneska je to T6.1. Ta auta mi přitom vždycky 
umožnila fungovat ve sportovním životě. Přináší vám spoustu výhod – například nejste vázaní 
na hotely, protože se v autě člověk v klidu vyspí. Taky se tam vejde spousta vybavení. Já většinou 
vozím věci na kolo, na vodu, na lyže anebo na lezení. V autě máte vše perfektně po ruce,“ uzavírá. 
Aktuální model T6.1 má Vavřinec díky dlouholetému partnerství s Auto Podbabská.

Vavřinec a T6.1
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Od letošního léta spolupracujeme s influencerkou a modelkou Natálií Kotkovou, kterou můžete znát také jako The 
Nattiness. Natálie jako blogerka začínala hlavně u módních témat, postupem času však její sociální sítě nabraly 
ještě dobrodružnější charakter. Dnes je plní hlavně cestovatelské příspěvky a jejich jednotícím prvkem je surfing: 
„Poprvé jsem doopravdy surfovala na Tenerife asi před sedmi lety. Poté jsem však k surfování začala přistupovat 
systematičtěji a řekla jsem si, že se to chci víc naučit. V Česku to bez oceánu jde sice hůř, ale mám ráda ten pocit 
a životní styl kolem surfování. Člověk díky němu potká spoustu zajímavých lidí.“

Natálie a Taigo
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„Přijde mi, že český surf teď docela 
šlape. Plno českých surfařů už žije 
u oceánu a jejich děti to budou umět 
mnohem líp, než kdy budeme my.“
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Příprava v Česku je sice bez přístupu k oceánu 
poněkud komplikovanější, není však nemožná. 
Nabízí se například wake surf, kdy člověk jezdí na 
vlně za lodí, anebo river surfing na umělé říční vlně. 
Jak to s nimi má Natálie? „River surfing mě tolik 
neláká. Jsem trochu vozembouch a musela bych asi 
být obalená v bublinkové fólii, abych si věřila, že 
nespadnu. Ale párkrát jsem to zkusila. V rámci 
přípravy spíš plavu, dělám jógu nebo silový trénink. 
Surfing je různorodý sport, a je proto dobré mít 
i přípravu různorodou.“
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Nově Natálii bude na 
cestách doprovázet také 
zelené Taigo. „Je to můj 
Pan Hrášek a jsme spolu 
asi měsíc. Zatím jsme si 
skvěle sedli a stále jsme 
zamilovaní,“ směje se 
Natálie.
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Jak se Praha chystá na 
budoucnost dopravy?
Rychlé i pomalé nabíječky, nabíjecí huby, využití pouličních lamp. Jak se hlavní město 
vypořádává s rozvojem elektromobility? Kolik elektrických aut v následujících letech 
očekává? A proč hraje vzhled nabíjecích stojanů velkou roli?

40



Praha se celkem pochopitelně mění na 
české epicentrum elektromobility. Díky 
nejvyšší kupní síle a výhodám, jako je volné 
parkování, je používání elektromobilů 
v metropoli nejlogičtější. Počet elektromobilů 
na pražských ulicích stále roste, stejně jako 
hustota sítě nabíječek všech druhů – od 
pomalých AC přes středně výkonné DC až po 
nejrychlejší HPC.

Jakou má hlavní město v tomto ohledu 
vizi, jak rozvíjí a bude rozvíjet nabíjecí 
infrastrukturu a jak se na neustále sílící 
trend chystá? V polovině roku 2020 vznikl 
„Generel rozvoje dobíjecí infrastruktury“, 
což je dokument připravený Operátorem 
ICT pro hlavní město Prahu. Jeho hlavním 
účelem je poskytnout podklady pro plánování 
konkrétních opatření na podporu rozvoje 
elektromobility v Praze, a to v kontextu 
příprav na plnění klimatického závazku 
hlavního města.

Předpoklad zní: do roku 2030 bude 
v Praze jezdit něco mezi 60 a 200 tisíci 
elektromobilů, což by při provozu přibližně 
stejného počtu vozů jako dnes představovalo 
třicet procent všech osobních a malých 
dodávkových vozů v Praze. Generel navrhuje 
tři typy veřejného dobíjení, které jsou pro 
město relevantní: parkovací dobíjení, dobíjení 
na rychlodobíjecích hubech a P+R dobíjení. 
Parkovací dobíjení je považováno za hlavní 
nástroj města pro podporu elektromobility. 
Je to způsob, jak poskytnout „parkovací 
zásuvku“ těm řidičům, kteří nemají svou 
vlastní. Rychlodobíjecí huby mohou být 
realizovány městem, přenechány soukromým 
investorům, nebo může být jejich podpora 
městem vhodně kombinována. P+R dobíjení 
by mělo přirozeně vznikat jako součást P+R 
parkovišť.

Smělé plány, realita jiná
Rada hl. m. Prahy měla ve hře dva právní 
modely spolupráce se soukromým sektorem – 
koncese a joint venture (společný podnik 
s nefinančním podílem města). „Dnes jsme 
schválili přípravu varianty koncese, která 
i ze srovnání Operátora ICT vycházela jako 
výhodnější. Znamená to, že dodávku, instalaci 
a provoz dobíjecích stanic zajistí koncesionář 
a po skončení koncese mohou být převedeny 
na hlavní město. Naším cílem je zprovoznit 
750 dobíjecích stanic do roku 2025 a 4500 do 
roku 2030. Podpora elektromobility v námi 
navrženém scénáři respektuje cíle stanovené 
v klimatickém plánu Prahy i ve strategii 
udržitelné mobility. Vycházíme také ze 
zkušeností mnoha evropských měst, jako je 
Vídeň, Hamburk nebo Amsterdam,“ řekl loni 
na podzim tehdejší primátor Zdeněk Hřib.

Skutečnost však bude poněkud pomalejší. 
Praha, automobilka Škoda a PRE se spojily, 
aby do konce roku 2025 postavily na území 
hlavního města stovku HPC nabíječek (celkem 
tedy 200 rychlonabíjecích bodů). Tato trojice 
vytvořila pracovní skupinu, která má za úkol 
najít ideální místa pro jejich instalaci.

Každý z partnerů přináší do spolupráce 
jedinečné zkušenosti: PRE využije své 
desetileté know-how v oblasti nabíjení 
elektromobilů, Škoda přispěje poznatky 
z vývoje elektromobilů a odhady jejich počtu 
na silnicích a zástupci města pomohou 
s integrací nabíjecích stanic do veřejného 
prostoru a urychlí administrativní procesy 
potřebné pro jejich výstavbu.

Důležité estetično
Silná síť výkonných DC nabíječek tvoří základ 
celé nabíjecí infrastruktury, která se postupně 
bude zahušťovat díky síti AC nabíječek. 
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Největší  
dobíječka
Jedním z významných 
pražských projektů je zřízení 
dosud největšího nabíjecího 
hubu v Praze, který se 
nachází u Kongresového 
centra a byl otevřen 
v červnu. Ačkoli byl oficiálně 
zprovozněn u příležitosti 
českého předsednictví 
v Radě Evropské unie, bude 
v budoucnosti k dispozici 
všem řidičům, uvedl Pavel Lux 
z PR oddělení PRE. Centrum 
je vybaveno sedmi AC 
nabíječkami o výkonu 22 kW 
(každá s dvěma nabíjecími 
body) a doplněno jednou DC 
nabíječkou o výkonu 75 kW 
(poskytující další dva nabíjecí 
body). Tímto způsobem může 
centrum najednou obsloužit 
šestnáct elektromobilů 
a plug-in hybridů, což 
představuje ideální kombinaci 
pro rychlé i rezidentní 
dobíjení. Nicméně nalezení 
vhodných prostor pro realizaci 
podobně velkých center je 
v městské aglomeraci velmi 
náročné.

Je jasné, že AC stanice pro rezidentní 
nabíjení budou nezbytné a že jejich počet 
bude muset být velmi vysoký. Avšak 
změna struktury automobilové flotily 
je postupný proces, a proto se i síť AC 
nabíječek rozvíjí postupně. DC nabíjení 
je ideální pro ty, kteří jsou v časové 
tísni, a také dočasným řešením, dokud 
nebudou k dispozici kabely pro AC 
nabíjení přímo u jednotlivých domů, což 
umožní pohodlné nabíjení přes noc.

V budoucnosti se v pražských 
ulicích budeme setkávat především 
s nabíječkami umístěnými samostatně 
nebo alespoň ve dvojicích. Nebudou 
narušovat estetiku města? Nebudou se 
všude válet kabely? Podle PRE to nehrozí, 
tvůrci prý kladou velký důraz na to, aby se 
nabíječky designově hodily do veřejného 
prostoru. Malé AC nabíječky jsou tak 
nenápadné, že si jich pravděpodobně 
člověk ani nevšimne, pokud nebude stát 
přímo u nich.

Dalším příkladem AC nabíjení, které 
se harmonicky začleňuje do veřejného 
prostoru, jsou takzvané EV-ready lampy. 
Ty postupně přibývají v centru Prahy 
a začínají být vybaveny nabíjecími 
stanicemi. Celé to doplňuje rozsáhlá síť 
wallboxů umístěných na elektrických 

rozvodnách v pražských sídlištích 
a městských částech.

Umístění nabíječek na lampách je 
logické z několika hledisek. Distributor 
elektřiny, společnost PREdistribuce, 
musí postupně modernizovat kabeláž 
veřejného osvětlení. Během tohoto 
procesu je možné lampy přizpůsobit tak, 
aby byly schopné veřejného nabíjení, což 
zahrnuje zvýšení příkonu a další nezbytné 
úpravy.

Jenomže: aktuálně se projekt rozvoje 
nabíjecí infrastruktury v Praze trochu 
zadrhává a teprve se hledá výsledná 
podoba lamp. Pilotní řešení v pražských 
Vršovicích totiž zabírá příliš mnoho 
místa a nevypadá moc esteticky. 
„Skvělý nápad, nevzhledné provedení. 
Chceme vypsat architektonickou soutěž 
s cílem najít hezčí a elegantnější řešení. 
Na parkovištích v odlehlejších městských 
částech to možná nevadí, ale na 
Vinohradech nebo Žižkově hraje design 
důležitou roli. Nemůžeme dopustit, aby 
překotná a levná výstavba nabíječek 
zhyzdila centrum města,“ říká Václav 
Novotný, vedoucí kanceláře dopravní 
infrastruktury IPR.

Tvůrci nabíječek 
velmi dbají na to, 
aby designově 
zapadaly do 
okolního 
prostoru
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Advertorial

Dobrý den Marku, jak jezdí iD.3? 
Hezký den všem čtenářům a příznivcům 
značky Volkswagen. ID.3 je stále v plné síle, 
je ve službách obchodního oddělení a na 
tachometru má 70 tisíc kilometrů. 

Co se v SECTRONu od našeho prvního 
setkání změnilo? Nepřehodnotili jste na 
elektromobilitu názor? 
Tento přechod k elektromobilitě byl správným 
a včasným rozhodnutím. Elektromobilitu 
jsme přijali jako přirozený vývoj a s dalšími 
investicemi ve firmě nám dává tento krok 
stále větší smysl. SECTRON flotila dnes 
má 7 elektromobilů, z toho 4 vozy ID.4 
a již zmíněné ID.3. Stále se věnujeme 
bezdrátovým technologiím, které dodáváme 
technologickým firmám do jejich zařízení. 
Elektromobilita nám otevřela novou kategorii 
v našem portfoliu. Dnes jsme významným 
prodejcem nabíjecích stanic českých výrobců 
Olife Energy a MyBox. Máme komplexní řešení 
nabíjení elektromobilů a dokážeme pomoci 
majiteli prvního vozu s přenosnou nabíječkou 
i firmám, které poptávají ucelené řešení 
s ohledem na počet EV a spotřebu budovy. 
Nabízíme takto komplexní služby od analýzy až 
po instalaci třeba DC nabíjecích stanic. 

To je opravdu velký posun za tak krátkou 
dobu. Máte ještě nějaké další plány? 
Právě jsme dokončili investiční projekt 
zaměřený na vlastní energetické úspory. 
Začalo to vnitřním energetickým auditem 
budovy, z něhož vzešla výměna zářivkových 
svítidel za stropní LED panely, instalovali 
jsme přístroje na měření teploty v kancelářích 
a řízení topných okruhů. Je tomu pár 
týdnů, co nám dodavatelská firma zapojila 
fotovoltaické panely na střeše budovy. Od jara 
do podzimu je naše budova zcela soběstačná, 
v létě přebytky dodáváme do sítě, v zimě 
v závislosti na sněhové pokrývce na panelech 
nějakou elektřinu dokoupíme. 

Když se vrátíme zpět k otázce nabíjení, jaké 
možnosti zákazník má? 
Rozdělení je jednoduché, technicky existují 
dvě možnosti, a to je AC, nebo DC nabíjení. 
Potřebujete dobíjet ve chvíli, kdy auto 
nevyužíváte a parkuje? Potom AC nabíjení. 
Potřebujete dobít během krátké přestávky 
na dlouhé cestě a rychle pokračovat dále? 
Potom DC dobíjení. Často slýcháváme od 
zákazníků: Chci domů nějakou rychlou 
nabíječku. A my mu rádi vysvětlíme, že 
doma nepotřebuje mít nabito za 30 minut, 

když mu auto stojí v garáži celou noc. DC 
nabíječka pro domácnost nemá smysl ani 
z ekonomického hlediska. Její pořizovací 
cena je mnohonásobně vyšší, navíc 
musíte v objektu počítat s rezervovaným 
příkonem a jističem, který tuto nabíječku 
musí utáhnout. Do malých a středních 
firem doporučujeme wallbox s rozšířenými 
funkcemi, jako napojení přes OCCP protokol 
do cloudu, který umí reportovat počty 
nabití a odebranou energii jednotlivými 
zaměstnanci, kteří se autorizují RFID kartami. 
Tyto statistiky jsou k dispozici vedení i účtárně 
pro jednoduché zpracování nákladů. Čím dál 
více dotazů o možnostech nabíjení nám chodí 
i od provozovatelů malých penzionů a hotelů, 
kteří už dnes vědí, že rezervační portály umí 
filtrovat i podle nabíječky pro elektromobil. 
Tato investice není nijak vysoká a zvyšuje tak 
konkurenceschopnost. 

Marku, děkuji za rozhovor i za důvěru 
ve vozy ID. Věřím, že se na stránkách 
Volkswagen Magazínu opět setkáme. 
Děkuji za setkání. I já se těším, zejména 
na nové modely elektrických vozů VW, 
a zdravím tímto všechny příznivce značky 
a elektromobility. 

Jak se daří firmě, která  
si objednala první ID.3 v Česku?
S Markem Zamarskim, ředitelem ostravské společnosti SECTRON, jsme se na stránkách Volkswagen 
Magazínu setkali v době, kdy dodávali komunikační technologie výrobcům nabíjecích stanic a zároveň  
měli rezervovaný první elektromobil Volkswagen do firmy. Kde je společnost s elektromobilitou dnes? 

Podívejte se na 
rozhovor, ve 
kterém si Marek 
Zamarski povídal  
o elektromobilitě  
s  Janem Staňkem 
z videokanálu 
Electro Dad.
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Volkswagen Passat: 
50 let inovací a úspěchů
Je jedním z nejoblíbenějších a nejúspěšnějších vozů střední třídy na světě:  
od debutu v roce 1973 se prodalo více než 30 milionů kusů.  
Připomínáme, jak šel s touto stálicí čas.

Evoluce

Passat se zrodil ve snaze nahradit 
stárnoucí modely Typ 3 a 4, které ve 
své době přestávaly stačit modernějším 
a prostornějším konkurentům. 
Volkswagen se rozhodl využít platformu 
a motory Audi 80, který byl uveden 
na trh o rok dříve, a pověřil italského 
designéra Giorgetta Giugiara návrhem 
nového stylu karoserie. Výsledkem 
byl fastback s velkým nakládacím 
otvorem kufru, který nabízel větší 
praktičnost a univerzálnost než tradiční 
tříprostorový design. Později byl Passat 
k dispozici také jako kombi. Historicky 
se prodával i pod dalšími názvy Dasher, 
Santana, Quantum, Magotan, Corsar  
či Carat.

B1
První generace Passatu byla uvedena na trh v roce 1973 a šlo o jeden z prvních 
evropských vozů s pohonem předních kol. Existoval jako dvoudveřový 
a čtyřdveřový sedan a třídveřové a pětidveřové kombi, s řadou čtyřválcových 
benzinových motorů o objemu od 1,3 do 1,6 litru. První generace si vysloužila 
chválu za moderní design, prostorný interiér, dobré jízdní vlastnosti a nízkou 
spotřebu paliva. Byl také jedním z prvních vozů, které v Evropě dostaly 
halogenové světlomety. 19
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B2
Druhá generace se světu 

představila v roce 1981. Dostala 
hranatější a aerodynamičtější 

design rovněž od Giugiara. Vůz 
byl o něco větší a těžší, ale také 

kultivovanější a pohodlnější. 
Passat B2 měl širší paletu 

motorů, včetně pětiválcového 
zážehového agregátu od 

Audi nebo přeplňovaného 
vznětového motoru; nový byl 
rovněž systém pohonu všech 

kol Syncro. V této generaci 
debutovaly prvky jako posilovač 
řízení, elektrické ovládání oken 

a protiblokovací systém  
brzd. 

B4
Čtvrtá generace byla uvedena na trh v roce 1993 jako facelift modelu B3. Dostala 

novou mřížku chladiče, přední světlomety, nárazníky a zadní světla a také vylepšené 
bezpečnostní a komfortní prvky. V Passatu B4 se představil nový motor TDI s přímým 
vstřikováním a přeplňováním turbodmychadlem, který nabízel nízkou spotřebu paliva 

i emise. Passat B4 se v Evropě prodával do roku 1997. 

B3
Třetí generace 
debutovala v roce 
1988 a radikálně 
se odklonila 
od předchozích. 
Vůz dostal hladké 
a zaoblené tvary bez 
mřížky chladiče. Pyšnil se 
nízkým součinitelem odporu vzduchu 0,29. Motor byl nově uložen napříč, což zlepšilo vnitřní 
prostor a jízdní vlastnosti. Passat B3 byl prvním vozem značky Volkswagen, který používal 
motor VR6. Jeho válce svíraly velmi malý úhel, právě proto se motor vešel pod kapotu 
napříč. Passat B3 představil další novinky, jako je adaptivní odpružení, kontrola trakce, 
airbagy a katalyzátor. V roce 1991 se představila verze Ecomatic, která měla vznětový motor 
o objemu 1,9 litru (64 k) s automatickým systémem start-stop.

Specialní 
edice

Jednou 
z nejvýraznějších variant 

wolfsburské stálice je 
Passat CC, což je zkratka 
pro Comfort Coupé. Bylo 
uvedeno v roce 2008 pro 
severoamerický trh a později 
se rozšířilo i do dalších 
regionů. Passat CC měl 
nižší a elegantnější linii 
střechy, bezrámová okna 
a sportovnější a luxusnější 
interiér. Nabídl také 
několik jedinečných prvků 
jako adaptivní odpružení, 
bi-xenonové světlomety 
či panoramatické střešní 
okno. V roce 2012 byl 
přejmenován na Volkswagen 
CC a jeho výroba skončila 
v roce 2017.

Další pozoruhodnou 
variantou je Passat Alltrack, 
tedy crossoverová verze 
kombíku uvedená na trh 
v roce 2012. Alltrack nabízí 
větší světlou výšku, pohon 
všech kol a „terénní“ 
stylové prvky jako například 
plastové lemování, 
ochranný kryt motoru nebo 
střešní ližiny. Alltrack cílí 
na zákazníky, kteří hledají 
všestranný a prostorný vůz, 
který si poradí v různých 
povětrnostních a terénních 
podmínkách. 
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B5
Pátá generace se představila v roce 
1996 se zcela novým designem. 
Stála na platformě B5, kterou sdílela 
s Audi A4. Vůz dostal elegantnější 
a sofistikovanější vzhled s chromovanou 
mřížkou chladiče, čirými světlomety 
a výrazným prolisem po stranách. 
Interiér získal více prostoru a lepší 
materiály. Passat B5 nabízel širokou 
škálu motorů, včetně jedinečného 
čtyřlitrového W8. Krom toho dostal 
elektronickou kontrolu stability, 
dvouzónovou klimatizaci, navigaci  
nebo parkovací senzory. 

B7
Generace B7 byla faceliftem té předešlé; světu se 

ukázala na pařížském autosalonu v roce 2010. Došlo 
u ní ke kosmetickým změnám, jako jsou nové přední 

světlomety, mřížka chladiče, nárazníky a zadní 
světla, a také k modernizaci interiéru. Zato však 

přinesla nové technologie, jako je detekce 
únavy řidiče, nouzové brzdění ve městě, 
sledování mrtvého úhlu a rozpoznávání 

dopravních značek. Paleta motorů prošla  
úpravami a zahrnovala  

úspornější varianty  
TSI a TDI.

B6
Další generace přišla na trh v roce 2005. 
Byla to verze s prodlouženým rozvorem 
podvozku páté generace modelů Golf 
a Jetta. Motory byly opět uloženy příčně 
a vůz byl k mání jako sedan, kombi a kupé 
(Passat CC). V Passatu B6 měly premiéru 
nové prvky jako adaptivní tempomat, 
asistent pro jízdu v pruzích, parkovací 
asistent, elektronická parkovací brzda 
nebo dvouspojková převodovka DSG. 
O pohon se starala řada benzinových 
a naftových motorů a také hybridní 
varianta na CNG/benzin. 
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Spolu se sedmou generací vozu výrazně 
pokročil vývoj asistentů. Od té doby jsou 
součástí všech našich vozů
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Zajímavosti  
z historie
V roce 1978 debutoval 
Passat TS, což byla 
limitovaná edice modelu 
s dvoubarevným lakem, 
černými nárazníky a zrcátky, 
mlhovkami a koženým 
volantem.

Passat NMS (New Midsize 
Sedan) je větší a levnější verze 
vyvinutá pro severoamerický, 
čínský, jihokorejský 
a středovýchodní trh. Varianta 
NMS má jinou platformu, 
design i nabídku motorů než 
evropský Passat a vyrábí se 
v jiných závodech. Passat NMS 
byl představen v roce 2011 
a v roce 2019 prošel výrazným 
faceliftem.

Passat Lingyu je verze Passatu 
B5 s dlouhým rozvorem, 
která se vyráběla v Číně 
v letech 2005 až 2011. Měl 
větší prostor pro nohy vzadu 
a větší zavazadlový prostor 
než standardní Passat B5. Cílil 
do segmentu manažerských 
limuzín. V roce 2011 jej 
nahradil model Passat NMS.

Passat R36 je vysoce výkonná 
verze modelu Passat B6, 
která byla uvedena na trh 
v roce 2007. Pod kapotou 
má 3,6litrový motor V6 
o výkonu 300 koní, který vůz 
zrychlí z nuly na 100 km/h 
za 5,6 sekundy. Verze R36 
dostala sportovní design 
exteriéru i interiéru, kola 
z lehkých slitin, dvojité 
koncovky výfuku, skořepinové 
sedačky nebo pádla řazení 
pod volantem. K mání byla 
jako sedan i kombi.

B8
Současná generace měla premiéru v roce 2014. Stojí na platformě MQB, díky níž šla dolů 
hmotnost a naopak narostl rozvor. Passat B8 se pyšní dynamičtějším a elegantnějším designem 
s nižší linií střechy, delší kapotou a celkově širším postojem. Nabízí rovněž ještě víc prostoru 
a pohodlí pro cestující a pojme víc zavazadel. Do vínku dostal několik nových prvků výbavy: 
přední a zadní světlomety s LED technologií, head-up displej, aktivní informační displej, asistenta 
pro případ nouze, asistenta pro jízdu s přívěsem a asistenta pro jízdu v dopravní zácpě. Nové 
jsou benzinové a naftové motory a přepracování se dočkala i plug-in hybridní varianta GTE 
s prodlouženým dojezdem čistě na elektřinu na sedmdesát kilometrů.20

14

Devítka už napřesrok
Nová generace B9 by se měla k zákazníkům dostat už v roce 2024. Vyrábět se bude společně 
s příštím modelem Škoda Superb v Bratislavě, přičemž oba vozy budou sdílet stejnou techniku. 
K dispozici by měla mít plug-in hybridní pohon s motorem 1.5 TSI a většími bateriemi než současná 
verze. Nabídne tak dojezd až 100 kilometrů výhradně na elektrický pohon. Kromě hybridních variant 
jsou v plánu i tradiční spalovací motory doplněné o mild-hybridní technologii. V nabídce by měly být 
jak benzinové, tak dieselové varianty a zůstat by mělo i provedení Alltrack.
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Busíky
Poslední červnový víkend se německý Hannover stal 
hlavním městem fanoušků legendárních Téček všech 
generací. Bulli festival navštívily desítky tisíc lidí  
z 48 zemí světa, aby se pochlubily vozy,  
které jsou pro ně mnohdy  
i členy rodiny. 

Text Vít Nešpor  Foto Lukáš Sochor 
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kam se podíváš
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Prodloužená verze 
ID. Buzzu. Vejde se do ní  
7 lidí a poprvé se 
představila na Bulli festu 

Třídenní festival začal spanilou jízdou 
Hannoverem, kde od roku 1956 vznikají 
ikonické vozy řady T. To hlavní se však 
odehrávalo na výstavišti a přilehlých 
parkovištích, které se proměnily v jeden 
obří kemp. Celkem přijelo na 6 tisíc vozů 
od T1 až po T6.1. „Jsme tady jako jedna 
velká rodina,“ zaznělo během víkendu 
mnohokrát od různých návštěvníků. 

Užitkové vozy si připravily pro 
návštěvníky z Česka zónu, ve které 
se mohli nejen členové Transporter 

Clubu potkávat a řešit vše, co se týká 
jejich čtyřkolých miláčků. Lidé však 
přijeli doslova z celého světa – nejdelší 
cestu vážil pravděpodobně manželský 
pár z Nového Zélandu, po vlastní ose 
z největší dálky přijela posádka ze Sicílie.

Na srazu se potkávají fanoušci busíků 
všech generací. Za některými z nich jsme 
se zastavili i my. 

Adam Pongrác

Expediční Caravella

„Auto jsem si koupil 
v Rakousku bez zvedací 
střechy. Bylo to sériové 
Caravelle přímo 
z autosalonu, je k němu 
celá servisní historie 
a mám i originální štítky 
ze servisu. Bral jsem ho 
jako raritního veterána, 
pak jsem ale potkal 
několik cestovatelů 
a změnil jsem názor. 
Rozhodl jsem se, že 
v garáži pohon 4 × 4 
moc nedává smysl, 
a začali jsme jezdit na 
expedice. Jen jsem 
přidal zvedací střechu, 

abychom tam mohli 
spát celá rodina. Nejvíc 
nás baví Balkán, kde je 
volné offroadění. Letos 
jsme jeli v dubnu do 
Bosny a zastavily nás 
až sněhové závěje ve 
2 tisících metrech nad 
mořem. Je neskutečné, 
jak Volkswagen to 
auto vymyslel. Má 
nájezdový kryt, který 
pomáhá v terénu přejet 
překážku. Celý spodek 
je zarámovaný, takže si 
nic nepoškodíš.“

Jakub Novák

Zrenovované auto na ryby

„Před 8 lety jsem viděl 
T3 u kamaráda. Hned mě 
napadlo, že by bylo super 
mít takové na ryby. Tak 
jsem si ho pořídil a pustil 
se do renovace. Uvnitř 
bylo 9 míst a nic navíc, 
sedačky byly  rozřezané, 
lak rozpraskaný. Celé 
jsme ho museli vyřezat, 
vyvařit, nalakovat a dnes 
je z něj naše láska. 
S autem nalítám 10 až 
15 tisíc kilometrů ročně, 
nejdál jsme s ním jeli do 

Maďarska k Balatonu. 
V létě jsme co víkend 
nebo 14 dní s rodinou 
na rybách, vozíme si 
s sebou solár a lednici 
a nic víc nepotřebujeme. 
Manželka mě chtěla 
nejdřív vyhodit, když 
zjistila, že jsem pořídil 
Bulliho. Ale když jsme 
odjížděli z druhého srazu, 
říkali jsme si, že je škoda, 
že jsme to neudělali dřív.“
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Hans Sporteck

Pokračování rodinné tradice

„Tohle auto je můj 
vůbec první Volkswagen 
a koupil jsem ho před 
10 lety. Můj kousek je 
originál z roku 1944. 
První vlastník s ním jel 
do Maroka, poté si ho 
koupil někdo z Arnhemu 
z Nizozemska. Od roku 
1985 mělo jediného 
majitele, od jehož 
bratra jsme vůz koupili 
v roce 2014. S autem 
nemám žádné 
problémy, nemusel 
jsem nic opravovat 

a mám tak to štěstí, 
že nemusím ani řešit 
shánění nových dílů. 
V soutěži Show and 
shine, která oceňuje 
originální kousky, jsme 
sice nevyhráli, ale to mi 
nevadí. Důležitější je 
pro mě účast na tomhle 
srazu.“

Thorsten Ringholt

Prodavač originálních dílů

„Když mi bylo 18, 
koupil jsem si první 
Volkswagen Type 
2A. Ten jsem časem 
vyměnil za T1 a krom 
ní mám taky starou 
Californii T3. Na 
festival jsem ale 
přijel s T6, která je 
výrazně pohodlnější. 
Dojedu s ní vždy, kam 
potřebuju, mám v autě 
ledničku, stan a nový 
vůz mi dá prostě větší 
komfort. Tenhle sraz 
už ostatně není jen pro 

fanoušky oldtimerů, 
jsou tu všechny 
modely od prvních 
až po ID. Buzz. Svá 
starší auta jsem sám 
restauroval, a tak 
mám i pár náhradních 
dílů, které nabízím 
k prodeji. Především 
jde o vzácnější kousky, 
které jsem sám 
v průběhu let nasbíral 
během vlastních 
i zakázkových renovací.“

Michael Kindt a spol.

Jedna velká Bulli rodina

„Před 40 lety jsem 
si koupil první auto, 
Volkswagen T2, 
a v tu chvíli jsem se 
do značky zamiloval. 
Postupně jsem si 
pořídil všechny vozy 
z řady T, některé už ale 
nemám. Na festival 
jsem přijel s autem, 
které jsem našel ve 
Švédsku, je to VW TAP. 
Má stále švédskou 
poznávačku a do země 

se s ním vracíme moc 
rádi. Prakticky každý 
týden v létě jezdím 
s manželkou, mými 
třemi syny a jejich 
přítelkyněmi někam 
do kempu. Auto jsme 
samozřejmě jako každý 
jiný oldtimer museli 
opravit. Všechny díly 
hledáme na internetu 
a snažím se shánět vždy 
originální.“



Volkswagen Servis

Nyní 1+1 servisní 
prohlídka zdarma*

Předplacené 
Servisní prohlídky
Využijte naši předplacenou službu Servisní prohlídka, která zahrnuje servis předepsaný výrobcem, 
včetně výměn oleje, filtrů a drobného materiálu, spojeného s úkony v rámci inspekčního servisu
(kromě výměny motorových rozvodů). Možnost sjednání není omezená stářím vozidla ani počtem 
najetých kilometrů, a předplatit si můžete až 3 Servisní prohlídky s tím, že každou můžete vyčerpat 
v období 2 let. Získáte tak kvalitní profesionální servis bez ohledu na stáří vašeho vozidla za výhodnou, 
předem sjednanou cenu práce a materiálu. A to se vzhledem k dnešní inflaci opravdu vyplatí!

* Platí při nákupu 2 servisních prohlídek na následujících 48 měsíců. Nabídka je platná do odvolání.

Více informací najdete na 
www.vwfs.cz/servisni-prohlidka/vw



Text Štěpán Vorlíček  Foto Luboš Wišniewski 

ID. 4 na zkoušce
ve firemním provozu
Volkswagen od loňského roku spolupracuje se soutěžemi Firma roku 
a Živnostník roku. Výherci díky tomu mohli otestovat elektromobil ID. 4 
v reálném provozu. Přečtěte si, jak se mu dařilo u firem ICE Industrial 
Services, Biohealing nebo na Ekofarmě Bošina. 
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Z garáže na vrchol 
automatizace
Malá firma založená z nadšení se za dekádu 
vypracovala na lídra v oblasti automatizovaných 
strojů. K tomu přidejte štíhlou výrobu, průmyslové 
poradenství s analýzami velkých dat a nejnověji také 
jednu převratnou stavební technologii. Všechny  
tyto novinky jim vynesly druhé místo v soutěži  
Firma roku 2022. 

ICE Industrial Services

Tomáš Vránek, předseda představenstva 
jednoho z největších a nejinovativnějších 
českých dodavatelů automatizovaných 
strojů, společnost založil v roce 2012 doslova 
v garáži. Dnes má dvě stovky zaměstnanců 
a posledních několik let se každoročně 
těší dvacetiprocentnímu růstu. „Začínali 
jsme montáží jednoduchých rozvaděčů 
a dodáváním softwarových řešení pro 
automobilový průmysl jako subdodavatel. 
Dnes dodáváme do 36 zemí světa a jsme 
jedním z nejvýznamnějších hráčů na 
českém trhu s automatizovanými stroji. 
Významnou část našeho odbytu tvoří i nadále 
automobilky, jedním z největších zákazníků 
je Scania a dodáváme v podstatě do všech 
dalších závodů koncernu Volkswagen,“ 
popisuje šéf společnosti ICE Industrial 
Services ze Žďáru nad Sázavou.

Jedním z jejich dosud největších projektů 
byla montážní linka loketních opěrek pro 
poslední generaci Volkswagenu Golf: „Plně 
manuální výrobu jsme přetvořili na zcela 
automatizovanou, čímž jsme zákazníkovi 
ušetřili asi sedmdesát procent výrobní plochy 
a na třicet operátorů, s jejichž nedostatkem se 
dlouhodobě potýkal.“

Ve svém velice úspěšném podnikání vsadili 
na to, že věci chtějí dělat po svém. Inspirovali 
se hlavně ve světě, zavedli agilní řízení, 

hodně se věnují firemní kultuře. Jsou první 
průmyslovou firmou v Česku, která oficiálně 
zrušila hierarchickou organizační strukturu 
a staví na sebeřízených organických týmech. 
„Jsme tím už v branži poměrně známí, a tak 
jak jsme my sami dřív nacházeli inspiraci 
u jiných, dnes jsme v této oblasti už vzorem 
pro ostatní my. Hodně přednášíme o našem 
stylu fungování na nejrůznějších konferencích 
a jezdí se k nám dívat firmy z celé země,“ 
popisuje Vránek.

Dnes má společnost ICE Industrial Services 
jeden z největších konstrukčních týmů 
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automatizovaných strojů u nás a zároveň 
také nejpočetnější programátorský tým. „Šlo 
vpravdě o převratnou věc, protože jsme se 
ze subdodavatele stali tvůrci řešení. Jednou 
z našich specialit je takzvaná štíhlá výroba, 
v podstatě průmyslové poradenství. Říkáme 
tomu léčení strojů ve výrobě. Jde o to, že 
u zákazníků hledáme skutečná úzká hrdla. 
Sbíráme velká data z jejich výroby, vytvoříme 
v podstatě digitální dvojče jejich závodu 
nebo linky a na něm nasimulujeme výrobu. 
Pak dokážeme určit slabá místa a navrhnout 
změny vedoucí ke zrychlení nebo zvýšení 
efektivity,“ vysvětluje.

Poslední zajímavost o vysočinské firmě se týká 
stavebnictví. Žďárští nechtěli být závislí pouze 
na automobilovém průmyslu, a tak pozornost 
zaměřili na automatizaci stavby domů: 
„Vyvinuli jsme světově unikátní technologii 
3D tisku betonu, kterou neustále intenzivně 
rozvíjíme. V půlce letošního července jsme 
vytiskli historicky první zkolaudovatelnou 
místnost na stavbě v Česku. Postupně bychom 
chtěli dojít k řešení, které dokáže pomocí 
robotického ramene vytisknout během 
jediného dne celý rodinný dům.“

Zkušenosti s ID.4 
„Naše projekty se odehrávají 
v průmyslových závodech 
našich klientů, což znamená, 
že za nimi musíme jezdit. 
Instalační a servisní týmy 
najezdí spousty kilometrů, 
takže spolehlivé automobily 
jsou pro nás zásadní. Dnes 
provozujeme asi 120 vozů, 
z nichž zhruba devadesát je 
značky Volkswagen. Jedná 
se o modely Golf, Passat 
a Caddy. Já osobně jsem 
měl zapůjčený i model ID.4 
a nadchla mne rekuperace 
a chytrý prediktivní 
tempomat. Rekuperace mi 
přijde jako geniální přínos 
k optimalizaci energie, kdy 
se při zpomalování energie 
nepálí, ale naopak vytváří 
a ukládá. Jelikož jsem 
si mohl vyzkoušet verzi 
GTX, moc mne také bavila 
svižnost a odpich auta. Jako 
manažerský automobil je 
ID.4 skvělé a pro použití jako 
příměstský vůz do okruhu 
zhruba sto kilometrů od 
základny mi dnes elektrický 
pohon dává smysl. S lepšící 
se infrastrukturou to 
postupně bude smysl dávat 
větší a větší.“
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Hospodářství  
na Broumovsku
Kousek od Adršpašských skal, co by kamenem 
dohodil od polských hranic, leží malebná víska 
Vernéřovice. Tam na své farmě už přes dvacet 
let hospodaří Jan Bošina, vítěz ceny  
Živnostník roku 2022.

Ekofarma Bošina Už od raného mládí se kolem farmaření motal, 
jeho bratr provozoval a dodnes provozuje 
statek na Chomutovsku, odkud rodina pochází. 
A mladý Jan bratrovi často s prací pomáhal. 
I proto se možná rozhodl zemědělství 
vystudovat na střední a později i vysoké škole. 
„Když jsem končil vysokou v roce 2000, bratr 
se seznámil s člověkem z Broumovska – a že 
prý tam jsou dostupné pozemky za skvělou 
cenu. Já jsem po škole chtěl jet do Austrálie 
naučit se anglicky, ale vyhrála farma,“ směje se 
hospodář.

Rozhodl se tedy usadit v malém výběžku 
Čech. Pozemky si nejdřív pronajal, nakoupil 
dobytek a s oplácenou bratrovou pomocí se 
pustil do díla. „K začátku příběhu se váže jedna 
zajímavost. Na vysoké jsem s kamarády jezdil 
trampovat různě po republice. Jednou jsme se 
ocitli v Adršpašských skalách, a večer dokonce 
procházeli starým rozpadajícím se areálem 
bývalé farmy. Ten večer jsme skončili v hospodě 
ve Vernéřovicích. A přesně po roce jsem se jel 
podívat na možnost začít hospodařit na starém 
statku – a hádejte, který to byl. Přijel jsem sem 
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a říkám: ‚Vždyť tady už jsem byl!‘ Kruh se 
hezky uzavřel,“ vzpomíná Bošina.

Po několika letech se k němu přidala i jeho 
tehdejší přítelkyně a dnes manželka Lucie, 
která „sem za mnou jezdila a jednoho dne už 
prostě neodjela“. Mladý pár postupně začal od 
majitelů pronajaté pozemky nakupovat a dnes 
už farmě patří zhruba tři sta hektarů ze čtyř 
set, na nichž hospodaří. V roce 2011 Bošinovi 
vybudovali vlastní porážku a bourárnu masa, 
časem přibyl i malý krámek a bistro. Farma se 
dnes stará asi o 350 kusů dobytka – dřívější 
hovězí plemeno salers aktuálně nahrazují 
plemenem aberdeen angus, takže teď se 
na loukách pasou jejich kříženci. Prasata 
mangalica s huňatou srstí ještě doplňují 
husy, kachny, kuřata i slepice chované na 
snášku. Na farmě se poráží každý týden, 
kromě zpracování masa se Jan Bošina dnes 
věnuje rovněž výrobě uzenin a služby svých 
jatek nabízí také menším farmářům z okolí. 
Maso jeho zvířat můžete ochutnat mimo 
jiné například ve známé pražské restauraci 
Výtopna.

Zkušenosti s ID.4 
„Z auta měla největší radost manželka a po těch pár měsících používání už 
přemýšlí, že by si ho nechala. Je to ideální vůz na ježdění po okolí farmy. 
Žádné startování, auto se samo nahřeje, skvělí asistenti a pomocníci…  
My jsme si navíc loni pořídili na dům fotovoltaiku, takže i z tohoto pohledu 
by to mělo smysl. Kdybychom si auto koupili, nechali bychom si udělat 
pochopitelně i wallbox. Během testování jsme auto nabíjeli během cest 
a pochůzek z veřejných stanic, a i tak jsme mohli bez problémů fungovat. 
S vlastní domácí stanicí by to bylo ještě o kus jednodušší.“



Inovace v léčbě 
chronických ran
Dlouhodobě se nehojící poranění kůže jsou pro 
mnoho pacientů život ohrožujícím problémem. 
Průkopnická česká společnost v oblasti regenerativní 
medicíny jim přináší naději díky revolučnímu produktu 
na bázi tkáně z placenty. Za své počínání  
také získala ocenění Firma roku 2022. 

Biohealing Dost možná někoho s diabetem máte 
ve svém okolí. Takový člověk často trpí 
neuropatií, kdy má sníženou citlivost 
například v chodidlech. Stačí málo, 
šlápnout na ostrý předmět – a vznikne 
rána. Nehojící se rána. Je otevřená, klidně 
několik let. Což je problém, protože to je 
ideální vstupní brána pro infekce. Celá 
patálie často končí amputací končetiny 
a nezřídka i smrtí.

Právě tomuto problému se před lety 
začali věnovat vědci v Národním centru 
tkání a buněk v Ostravě. Po pětiletém 
bádání a vývoji měli v roce 2017 hotový 
produkt a z centra se odštěpila samostatná 
společnost Biohealing. Vedoucí vědeckého 
vývoje a jedna ze zakládajících členek 
společnosti Iveta Schmiedová popisuje: 
„O rok později jsme provedli první 
multicentrickou mezinárodní observační 
studii s naším produktem, který se jmenuje 
Amnioderm. Jednoduše řečeno se jedná 
o náplast zaměřenou na aktivní hojení ran.“

Výsledky studie byly natolik přesvědčivé 
a povzbudivé, že ostravští vědci získali 
odbornou podporu společností doma 
i na Slovensku. Mimo jiné i díky tomu 
záhy získali úhradu zdravotní pojišťovny 
a následně prodali licenci na tento produkt 
společnosti Zentiva. Ta je od roku 2020 
výhradním distributorem Amniodermu pro 
Česko. 

Taková rychlost posunu a vývoje je ve 
vědeckém světě výjimečná. „Existuje 
řada podobných produktů na otevřené 
rány, ty ale končí tím, že stabilizují stav. 
Dokážou například vyřešit infekci. Dosud 
ale neexistoval produkt, který by ránu 
dokázal aktivně uzavřít a podporoval 
fázi epitelizace. Většinou se po odeznění 
zánětlivé fáze dostává rána do fáze 
granulační a v ní se zastaví. V tu chvíli 
přichází náš produkt a pomáhá ránu 
takzvaně epitelizovat, tedy uzavřít novou 
kůží. V tom je Amnioderm skutečně 
revoluční,“ vypočítává vědkyně.

Důležité je zmínit i to, že k výrobě náplastí 
se používá tkáň z placenty, konkrétně 
amniová membrána. Jde o tkáň lidskému 
tělu vlastní, na niž nevznikají žádné 
imunitní reakce a kterou lidské tělo dobře 
přijímá. „Velice zajímavá je také další 
vlastnost nového produktu. I když se 
ránu podaří pomocí běžných prostředků 
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uzavřít, vniká jizevnatá tkáň. Tedy tkáň, 
která je tuhá, nehezká, není prodyšná 
a pružná. Zkrátka kůže na tom místě už 
nefunguje, jak má. Díky našemu produktu 
ale vzniká krásná zdravá kůže. Pacienty 
i lékaře to překvapilo. Léčíme povětšinou 
starší pacienty, kteří už mají onu 
pergamenovou, jemnou kůži, ale v oblasti, 
v níž Amniodermem zahojíme ránu, je 
kůže mladá a krásná. A především – na 
zahojeném místě se rána už nikdy znovu 
neotevře,“ doplňuje Schmiedová.

Zkušenosti s ID.4 
„ID.4 mne zaujal jako manažerská limuzína. V podstatě neustále 
pendluji mezi Ostravou, Prahou a Brnem a najezdím toho 
opravdu hodně. Vůz mne mile překvapil i na dálnici. Pochválit 
chci dokonalé manévrovací schopnosti při parkování, absence 
motoru nad přední nápravou je znát. Svým příkladem z několika 
měsíců za volantem ID.4 vyvracím ve svém okolí fámy o malém 
dojezdu elektromobilů. Na jedno nabití jsem se otočila do Brna 
a zpět; když jsem jela do Prahy, už jedno nabití potřeba bylo. Ale 
jsem zvyklá věci plánovat – takže jsem do programu zahrnula 
třeba dobití během nákupu v supermarketu. Nebo jsem si dala 
na zregenerování svou oblíbenou kávu, i za krátkou dobu na 
rychlonabíječce totiž pár desítek kilometrů přibude.“
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Veteráni

New Beetle RSi 
neboli výkon a styl
Závodní speciál v kabátu pro každodenní použití. Exkluzivní rarita, kterou 
si jen málokdo mohl dovolit a kterou ještě méně lidí vidělo na silnici.
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Jediný kus s původním  
modrým lakováním
Jako by těch výjimečností nebylo 
dost, vedle této rarity stojí ještě jedna. 
„Klasické“ RSi, avšak v modré barvě. 
Všechny vyrobené vozy, včetně onoho 
jediného kabrioletu, totiž mají lak 
stříbrný. Modrý je jen tento jediný. 
Vyrobili ho speciálně pro Ferdinanda 
Piëcha a darovali mu ho. Dokonce i na 
klíčku je visačka, kde stojí, že vůz byl 
vyrobený přímo pro bývalého šéfa 
automobilky.

Karoserie RSi je širší a nižší než 
u standardního modelu a nese řadu 
sportovních prvků. Příď zdobí velký 
nárazník s integrovanými mlhovkami 
a vzduchovými otvory, na bocích najdeme 
nápadné prahy a na zádi je masivní 
zadní spoiler a dvojitý výfuk Remus. 
Kola jsou osmnáctipalcová OZ Racing 
s pneumatikami 235/40 ZR18.

„Na první pohled vás upoutá to 
obrovské zadní křídlo, na kterém byste 
mohli servírovat obědy. Jde ale o funkční 
spoiler, který zajišťuje větší přítlak na 
zadní nápravě. Zajímavostí je na vozu 
ale pochopitelně mnohem více. Auto je 
oproti běžné verzi hodně rozšířené,  
o 5,9 centimetru na zadní nápravě  
a o 4,5 centimetru vpředu, což je 
pro jízdní vlastnosti docela zásadní,“ 
vzpomíná Rejlek.

On tento brouk vůbec klame tělem. 
Respektive svým hávem. Kdybychom 
totiž sundali karoserii, zjistili bychom 
další překvapení: technika pochází 
z Audi TT. Je to šestiválcový motor VR6, 
jehož válce svírají úhel patnáct stupňů, 
což je charakteristické pro tento agregát, 
který Volkswagen vyráběl kolem přelomu 
tisíciletí. Ale i zavěšení pochází z modelu 
TT, což má na svědomí výrazně lepší 
jízdní vlastnosti, než nabízejí běžné New 
Beetle. Dalším rozdílem je pohon všech 
kol s mezinápravovou spojkou Haldex 
druhé generace.

Také interiér RSi se nese ve 
sportovním duchu. Sedadla jsou 
z karbonu a jsou potažena kůží 

Volkswagen má ve svém depozitu řadu 
vzácných drahokamů. Jeden z nich se 
ale výrazně odlišuje. Jde o speciál New 
Beetle RSi, tedy v podstatě civilní verzi 
závodního speciálu ze seriálu New Beetle 
Cup. Zkušený automobilový novinář 
Jakub Rejlek měl jedinečnou možnost 
tuto raritu projet. Jak na ni vzpomíná?

Jeden z nejvýkonnějších brouků 
v historii vznikl v limitované sérii 
250 kusů, která byla představena 
v roce 2001. Od běžného New Beetlu 
se liší snad vším: motorem, designem 
i výbavou. Pod kapotou pracuje 
šestiválec VR6 o objemu 3,2 litru, který 
dodává 221 koní (165 kW) výkonu 
a 320 Nm točivého momentu. Motor 
je spojen se šestistupňovou manuální 
převodovkou a pohonem všech kol 
4Motion. Díky tomu zvládá RSi zrychlit 
z 0 na 100 km/h za 6,4 sekundy 
a dosáhnout maximální rychlosti  
225 km/h.

New Beetle RSi byl nejdražším 
a nejvzácnějším Volkswagenem všech 
dob – jeho cena byla okolo osmdesáti tisíc 
dolarů, což bylo dvakrát více, než stál v té 
době Porsche Boxster. A pak je tu jedna 
ještě raritnější záležitost. „Už při jedné 
z předchozích návštěv depozitu jsem si 
ho všiml – RSi jako kabriolet. Je to jediný 
funkční kousek, ani se nedá říct prototyp – 
jde o auto v běžné sériové podobě, 
které se ale nikdy nevyrábělo. V továrně 
tedy vytvořili RSi s pevnou i plátěnou 
střechou a pak se rozhodli vyrobit tu 
malou sérii pouze ve verzi kupé. Ale že to 
dokázali stvořit i s plátěnou střechou, je 
ohromující,“ neskrývá obdiv Rejlek.

Toto auto je opravdový 
unikát. Historicky se ho 

vyrobilo jen 250 kusů.
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a alcantarou s logem RSi. Volant, řadicí páka 
a pedály pocházejí od firmy Sparco. Palubní 
deska je černá s modrým podsvícením a na 
středovém panelu najdeme dodatečné budíky 
pro tlak turba, oleje a teplotu oleje. „Když 
otevřete dveře, pohled vám okamžitě padne 
na rozměrné skořepinové sedačky, dokonce 
i ta modrá verze je má. Jsou potažené hnědou 
kůží, což je zřejmě specifikum Piëchova 
speciálu, protože ostatní stříbrné měly kůži 
černou. Co dále v interiéru upoutá, je štědré 
využití karbonu, hliníku a alcantary – i na 
místech, kde se dnes už nepoužívají a nikdo 
by tyto materiály v tak velké míře v interiéru 
nečekal. Jsou to prostě vozy z doby, kdy se 
daleko méně šetřilo. Je až zarážející, co si 
tehdy inženýři mohli dovolit, a je to obrovský 
rozdíl oproti klasickému New Beetlu,“ popisuje 
pocity z nevšedního kokpitu novinář.

Závodní duše se nezapře
A jak se s autem jezdí? „Jízda je specifická. 
Auto sice kopíruje závodní speciál, ale 
není nějak extrémně tvrdé a ostré, jak by 
člověk čekal. Atmosférický motor je takový 

umírněný, měkký silák, na svou dobu 
disponuje medvědím záběrem, ale pozvolným 
a nenápadným. Nevypálí prudce vpřed jako 
dnešní přeplňovaná auta. Co mě hodně moc 
bavilo, byla kombinace tohoto agregátu 
s manuální převodovkou. Stará dobrá škola: 
čtyřkolka, šestiválec, ruční řazení. Prostě 
maximální možné přiblížení k závodnímu 
pocitu. Dobře je poznat vynikající přilnavost 
a vedení v zatáčkách díky zvětšenému 
rozchodu kol. Na druhé straně tlumiče jsou 
naladěny celkem měkce, takže vůz se znatelně 
naklání.“

Volkswagen New Beetle RSi si právem 
vydobyl své místo v historii jako jedinečný 
automobil, který spojuje neodolatelný retro 
design s výkonným motorem a sportovními 
jízdními vlastnostmi. Série pouhých 250 kusů 
z něj dělá vzácný a ceněný sběratelský kousek. 
Dnes už jde vpravdě o ikonu: dokázal překročit 
hranice svého designu a přivést do světa 
automobilů vzrušení a vášeň, které trvají 
dodnes.

Text Štěpán Vorlíček  Foto Autokult

Na první pohled zaujme 
i interiér. Najdete v něm 

spoustu karbonu, 
hliníku i alcantary.

New Beetle RSi 
byl nejdražší 
a nejvzácnější 
Volkswagen
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REGULUJTE KLIMA
PODLE SVÉHO
Díky pohyblivým lamelám, které dokáží regulovat
teplotu a stín na Vaší terase, se budete cítit příjemně
i za parného léta. S přidanou automatizací se navíc
nemusíte o nic starat.

www.artosi.cz

PRO VÁŠ KOMFORT

SESTAVTE SI PERGOLU
ARTOSI NA MÍRU A ODEŠLETE
NEZÁVAZNOU POPTÁVKU



Co všechno se dá  
uvnitř auta recyklovat?
Velkou výzvou je co nejširší využití recyklace při výrobě vozů, 
a to nejen u baterií, ale i u dalších materiálů a komponent.  
Vlajkovou lodí tohoto přístupu je model ID. Buzz. 
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Recykláty, jak se označují nové výrobky, které 
vznikly zpracováním již použitých materiálů, 
nejsou pouze obětí položenou na oltář 
ekologie. Jejich kvalita splňuje nejpřísnější 
měřítka, a jde tak o plnohodnotnou 
alternativu k tradičním materiálům. 
Například u potahových materiálů v interiéru 
vozů musí dosahovat stejných vlastností jako 
nahrazované materiály, aby vůbec mohly být 
použity, a to se týká především odolnosti, 
dlouhé výdrže a také vzhledu a pocitu na 
dotek. Co neobvyklého tedy nabízí interiér 
nového ID. Buzzu?

Plast vylovený z moří
Vývoji nového recyklátu vždy předchází 
otázka, co bude jeho základním 
stavebním prvkem. Materiálů, které již 
dosloužily, je nespočet. Volkswagen se 
ale rozhodl recyklovat a přitom i „uklízet“. 
Proto alternativní materiály pocházejí 
z oceánských plastů, starých rybářských sítí 
a použitých PET lahví.

Největší využití přitom nachází při 
výrobě čalounění sedadel. Nový materiál 

z textilních vláken zvaný Seaqual® v modelu 
ID. Buzz je z většiny sice ještě tvořen 
z recyklovaných polyesterových vláken 
(PES), zbylých 10 % už je však z odpadních 
materiálů z moří a oceánů. Jeho výhoda 
je hlavně v tom, že oproti běžným 
povrchovým materiálům se při výrobě sníží 
emise CO₂ v průměru o 32 %. Recykláty se 
používaly už i dříve například v čalounění 
sedadel materiálem ArtVelours Eco®, který 
byl k dispozici ve vybraných modelech 
elektromobilů ID., v něm však měly menší 
podíl, a to ve výši 71 %.

Recyklovaný polyester nalezl v kabině 
modelu ID. Buzz uplatnění při výrobě potahu 
stropu a podlahových rohoží či koberců. Za 
zmínku jistě stojí také obložení podvozku 
a podběhů kol.

Kůže ano, ale ne živočišná
Po recyklaci je z dlouhodobého hlediska 
dalším rozumným krokem využití 
zbytkového přírodního materiálu. Již nyní se 
týmu odborníků, kteří se zabývají inovacemi 
na poli udržitelných materiálů, daří 

Potahy z použitých 
sítí a PET lahví 
dosahují podobných 
kvalit jako kůže
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v interiérech ID. modelů nahradit živočišnou 
kůži její imitací. 

Neživočišná imitace kůže s vysokým 
podílem biologických materiálů by měla 
brzy najít uplatnění v podobě potahů 
sedadel a loketních opěrek v připravovaných 
prototypech. „Je zde obrovský potenciál 
a mohl by to být jeden z příštích kroků 
k optimalizaci ekologické stopy našeho ID. 
elektrického vozového parku,“ vysvětluje 
dr. Martina Gottschlingová, výzkumná 
pracovnice pro inovace koncernu 
Volkswagen.

Dalším přírodním materiálem vhodným 
pro uplatnění v interiéru by mohla být 
celulóza, ze které se dá vyrobit mnoho 
druhů potahových materiálů. Je velkým 
příslibem do budoucna, protože roste 
v laboratorních podmínkách, což nabízí velké 
možnosti pro ovlivnění její kvality. A velké 
naděje se vkládají i do dalšího materiálu, 
kterým jsou slupky kávových zrn, dosud 
jinak téměř průmyslově nevyužívané. Jde 
přitom o snadno dostupnou surovinu jinak 
považovanou za odpad, její vlastnosti však 
mají velký potenciál a inženýři Volkswagenu 
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už s ní začínají experimentovat jako s výplní 
sedaček. 

Barva je nový chrom
Materiálem, jehož výroba také není 
šetrná k životnímu prostředí, je chrom. 
V interiéru modelu ID. Buzz už tedy 
nezdobí obložení dveří, přístrojovou desku 
ani volant. O přitažlivý vzhled těchto 
prvků se nově stará barva s chromovým 
vzhledem, jejíž pojivo je na biologické 
bázi. Pomyslnou třešničkou na dortu 
je logo Volkswagenu hrdě usazené ve 

středu volantu. I to je totiž dílem zmíněné 
„chromové“ barvy.

Nejen moderní technologie, ale 
především inovativní způsoby a hledání 
nových řešení dělá z nového ID. Buzzu 
doslova průkopníka na poli udržitelnosti. Ani 
ostatní členové plně elektrické ID. rodiny 
nepřijdou v tomto ohledu zkrátka, protože 
zavedení nových interiérových materiálů 
do sériové výroby bude následovat také 
u modelů ID.3, ID.4, ID.5 a ID.7. 

Inženýři už několik let 
pracují na inovacích 

materiálů v interiéru. 
Jako velmi nadějná se 

ukazuje celulóza, kterou 
lze efektivně produkovat 

v laboratořích.
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Plzeňské taxíky 
přecházejí na elektřinu
Elektromobily, fotovoltaika, bateriové úložiště a ekologický provoz – to jsou cíle 
taxislužby ecoCity Taxi. Jak se tradiční taxikáři sžili s novým trendem a co na  
elektrické svezení říkají zákazníci?
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Miroslav Bláha první zkušenosti 
v automobilovém průmyslu začal sbírat 
v roce 2000 v Auto Jarov, jednom 
z největších dealerství automobilů 
v Česku, později se tam stal obchodním 
ředitelem. Od roku 2012 velel domácímu 
prodeji mladoboleslavské automobilky. Už 
tehdy se setkával s inovacemi a projekty 
spojenými s příchodem elektromobility.

V roce 2019 se připojil k Martině a Janu 
Šmuclerovým jako spolumajitel Autocentra 
Šmucler v Plzni. Vize? Stát se dominantní 
společností v oblasti mobility v západních 
Čechách. Následoval pandemický rok 
2020, kdy společnost převzala taxislužbu 
ecoCity Taxi, která provozovala české 
vozy s pohonem na CNG. Pod vedením 
nových majitelů firma prošla přeměnou 
s cílem nabízet ekologickou taxislužbu 
s elektrickými auty. Dnes se po 
západočeské metropoli můžete svézt mimo 
jiné vozy Volkswagen ID.4.

„Kromě klasických taxíků nabízíme 
i další služby, jako je tarif pro seniory 
nebo pick-up pro zákazníky servisu 
Autocentra Šmucler, kdy zákazníci mají 
možnost vyzkoušet si jízdu v elektrickém 
vozidle během přepravy do servisu nebo 
z něj. Vlastně děláme takovou malou 
elektrickou osvětu,“ popisuje s úsměvem 
jednatel společnosti Miroslav Bláha, jak se 
k provozování taxislužby dostali.

Cílem je energetická soběstačnost
Elektromobily však nejsou jediným 
ekologickým počinem plzeňského 
autocentra. Nedávno na střechu areálu 
nainstalovali fotovoltaiku o kapacitě 
350 kW a zanedlouho bude následovat 
i velké bateriové úložiště. To umožní 
efektivně využívat vyrobenou sluneční 
energii pro dobíjení flotily elektromobilů. 
Jakmile bude úložiště plně funkční, bude 
areál schopen generovat a skladovat téměř 
2 MW energie.

Řidiči v taxících pracují na směny, a auta 
se tak střídají v nepřetržitém provozu. 
„Auta nabíjíme převážně v areálu naší 
firmy, když vozy nejsou v provozu. Když je 
potřeba, nabijeme je i v terénu, to se ale 
snažíme minimalizovat, abychom auta co 
nejvíc vytěžovali,“ vysvětluje Bláha.

Miroslav Bláha posunul 
taxislužbu od CNG 
pohonů směrem 
k elektromobilitě.

71



Možná vás napadá, jak taxikáři, zvyklí 
na stovky tisíc kilometrů v tradičních 
spalovacích autech, zvládli přechod na 
elektromobilitu. „Pro řadu našich řidičů 
to byla velká změna,“ připouští jejich 
šéf. Šoféři zaměstnaní na plný úvazek 
jezdí především právě s elektromobily – 
museli se proto vzdělat v novém oboru 
a dovednostech. „Asi není tajemstvím, že 
v taxislužbě se využívají spíš průměrně 
vybavené vozy. Přechod na elektromobily 
tak znamenal vstup do světa bohatě 
vybavených a nadčasových vozidel. 
Museli jsme řidiče proškolit, o což se 
postarali naši prodejci, kteří jim předali 
své know-how.“

„Pošlete pro mě  
elektromobil, prosím?“
Noví „električtí taxikáři“ se však se svými 
novými stroji rychle sžili. Na začátku měli 
obavy, především ohledně dojezdu: během 
několika dní ale byly pryč a řidiči se naučili 
s elektromobily fungovat. „Dnes nemám 
jedinou negativní zpětnou vazbu,“ dodává 
Bláha. „Je to jednoduché:  auta fungují, 
chlapi jezdí. Řekl bych, že tam panuje 
obrovská symbióza,“ vypráví spokojeně.

Mezi nesporné výhody využití 
elektromobilů jako taxíků patří nejen 
jejich ekologický profil, ale také nižší 
náklady na údržbu. Po roce provozu 
se ukázalo, že elektromobily jsou 
mimořádně odolné v náročném provozu 
a vyžadují minimální údržbu.

V plánu ecoCity Taxi je během příštích 
dvou let postupně nahradit polovinu 
flotily elektromobily. Cílem je čtyřicítka 
aut, z nichž dvacet budou elektromobily. 
„Jak auta na stlačený zemní plyn budou 
dosluhovat, budeme je nahrazovat 
elektrickými. Za dva roky tedy polovina 
flotily a za dalších několik se dostaneme 
na čistě elektrický provoz,“ říká. 

Spokojeností se netají ani zákazníci. 
Také ti zprvu jevili známky jisté 
předpojatosti, na nové vozy si ale rychle 
zvykli, a dokonce je na dispečinku občas 
výslovně vyžadují. „Zákazníci oceňují 
dynamiku a absolutní ticho v interiéru, 
to je opravdu návykové,“ popisuje 
spolumajitel taxislužby.

Taxibudoucnost je elektrická
Podle něj jsou elektromobily 
jednoznačným směrem i pro taxíky. 
„Jsem přesvědčen, že elektřina začne 
ve flotilách taxislužeb dominovat. Je 
to způsob, jak snížit emise a zároveň 
optimalizovat provozní náklady. 
S ohledem na stále se zlepšující dojezd 
a infrastrukturu pro dobíjení, která se 
rychle rozvíjí, bude elektromobilita stále 
víc a víc praktickou volbou,“ odhaduje 
Bláha.

Text Štěpán Vorlíček  Foto Luboš Wišniewski

Zákazníci už dnes 
na dispečinku hlásí, 
že by chtěli odvézt 
elektromobilem

Pro řidiče byl přechod na 
elektřinu velká změna. 
Místo průměrné výbavy 
totiž mají k dispozici řadu 
jízdních asistentů.
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Trou aux Biches
Beachcomber Golf Resort & Spa
Maurícius
Na západě Maurícia, na nekonečné pláži  
s bělostným pískem, objevíte ráj. Prestižní 
resort Trou aux Biches klade maximální důraz 
na soukromí. Na dosah ruky máte excelentní 
servis, gurmánské zážitky v 6 restauracích, 
luxusní lázně i obrovský bazén.

  Zajišťujeme luxusní dovolenou
  V hotelech jsme bydleli
  Dáme Vám osobní rady
  Zájezdy připravujeme na míru

Naši specialisté na luxusní dovolenou.
Procestovali jsme svět. Poradíme Vám.

www.DELUXEA.cz

Barbora
Dvorníková
+420 724 065 775

Ondřej
Světlík
+420 724 065 774

Pavlína
Zbořilová
+420 724 730 003

od roku 1995



Gastrovýlety

Kvalitní káva už dávno není dominantou jen vybraných podniků  
ve větších městech. Skvělé kavárny totiž najdete i v regionech.  
Náš ambasador Lukáš Hejlík vybral čtyři, které by určitě neměly 
uniknout vaší pozornosti. A vyplatí se do nich zajet i na jídlo.

Za kavárnami  
po celém Česku
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Etapa
Urxova 6, Praha 8 / etapa.cz

Gábi a Petr Ogurčákovi jsou PG Foodies, založili si blog, cestovali a vařili, v roce 2019 dokonce vyhráli Food blog roku. Skvěle pro ně 
začal i rok 2020, 1. ledna totiž otevřeli v Karlíně svoji novou Etapu. Servíruje se tam barevný zeleninový brunch plný neokoukaných 
kombinací, výběrová káva, domácí limonády a úsměvy po celý den. Petr peče 100% celozrnný kváskový chleba a fotek z jejich sladkého 
baru už je plný Instagram. Nejvíc lidem zamotaly hlavy jejich špaldové motance s pistáciemi! Strašně tady jedou kořeněná míchaná 
vejce, která mají dohromady 13 ingrediencí. A pozor, servis je tady přímo ukázkový!

75



Kafemysl
Smetanovo náměstí 100, Litomyšl / @kafemysl

Jan Škeřík dřív dělal karate. Možná právě i ta 
vytrénovaná soustředěnost mu pomohla vyhrát 
Baristu roku 2017. Po návratu z Prahy do Litomyšle 
otevřel na krásném Smetanově náměstí v domě 
s popisným číslem 100 podnik, kam můžete zajít na 
perfektní kafe. Je z pražské pražírny Coffee Source, 
kde Honza dřív chvíli pracoval. Mladý kavárenský 
tým fandí výběrové kávě a svoje nadšení přetavuje 
do místních i nahodilých turistů. Můžete sem 
zajít na dokonalé dorty, ale na také drinky! Nejde 
o žádný hipsterský podnik, ale přátelskou kavárnu, 
jaká tomuto kulturnímu městu chyběla. Navíc se 
svou sestrou Lenkou otevřel další, větší a krásnější 
kavárnu Dvorek Litomyšl.

Masná 130
Masná 130, Český Krumlov / @masna_130

Petra Hanáková a Radek Techlovský koupili v roce 2016 jeden z posledních vybydlených domů v centru Českého Krumlova. Ano, město 
sice táhne houfy turistů z Česka i světa, ale gastronomicky je pořád strašně ploché. Původně chtěli přízemí po rekonstrukci pronajímat, 
ale skončilo to tak, že kavárnu tihle dva, humanitní vědkyně z fildy a obchodní ředitel v americkém korporátu, provozují sami. Přesně 
takovou, jakou mají sami rádi. Kdyby vám připomínala vršovické Café Jen, tak ano, skutečně bylo předobrazem, a dámy s konceptem 
dokonce pomáhaly. Masná 130 je přesně ta adresa, kde najdou útočiště místní (umělkyně Kateřina Šedá by měla radost), ale i turisté, 
kteří chtějí skvělé kafe od britských Hasbean nebo pražských Candycane. Nechybí k tomu něco sladkého, do toho spoustu komunitnosti. 
Dnes už mají také hotový překrásný designový pokoj k pronájmu. 
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Gastrovýlety 
Lukáš Hejlík už několik let mapuje místa, kam 

stojí za to zajet na jídlo. Nově s ním hledáme 
taková, kde si můžete dobít váš elektromobil.

Kovárna Čeladná
Čeladná 724 / @kovarnaceladna

I do této kovárny lidé před sto lety vodili okovat 
koně. Dneska sem přijíždějí auty, která mají často 
mnoho koní, ale cílem jejich cesty je kafe, prosecco 
z Valdobbiadene, hruškový koláč s kardamomem, 
snídaňová omeleta, kváskový chleba s regionální 
pohankou, víkendový brunch s dlouho taženým 
hovězím na kořenové zelenině, odfrknout si od 
práce a shonu. Budovy z režných cihel si všimnete 
už na dálku, ke staré části však přibyl prosklený 
minimalistický ateliér, kde můžete koupit spoustu 
regionálních produktů a designových dárků. Za 
Kovárnou stojí designérka Romana Mališ Bílková. 
A co si dáte? Kachní paštiku, jablka v županu, 
francouzskou cibulačku, škvarkové pagáčky 
s pomazánkou z tvarohu? V zimě od kamen 
i z lehátka na dvorku v létě, vždy bude těžké 
zvednout se k odchodu.
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„Pro úspěch elektromobility se snažíme 
dělat maximum. Jedním z kroků je 
i nová půjčovna elektricky poháněných 
vozů, která našim klientům nabízí 
jedinečnou příležitost důkladně se 
seznámit s elektromobily v provozních 
podmínkách jejich vlastní flotily a osobně 
se tak přesvědčit o přínosech pro firemní 
vozový park a plnění firemních cílů 
v oblasti ESG,“ říká Václav Vacek, manažer 
e-mobility ve společnosti Volkswagen 
Financial Services.

Půjčovna nabízí firmám se zájmem 
o elektromobilitu možnost zjistit, zda je 
pro ně přechod na elektricky poháněné 
automobily tou správnou volbou. Na 
výběr je průběžně rozšiřovaná škála 
modelů, která v současnosti zahrnuje 
také modely Volkswagen ID.4 a ID.5.  

Vozový park půjčovny zahrnuje i zcela 
nové elektromobily Volkswagen ID. Buzz 
a ID. Buzz Cargo.

Zákazník si může zvolit dobu pronájmu, 
a to od 7 do 60 dní. Nájemné 500 Kč 
bez DPH za den zahrnuje pojištění 
vozidla s 5% spoluúčastí, nabíjecí kartu 
CHARGEE a servisní kartu s kontaktem 
na technickou asistenci. Počet ujetých 
kilometrů za den je stanoven na 150 km 
(ujeté kilometry nad touto hranicí jsou 
zpoplatněny částkou 1,80 Kč bez DPH/
km). Elektromobily z půjčovny se předávají 
a vracejí u autorizovaného prodejce 
Porsche Praha-Prosek na Praze 8, modely 
ID. Buzz Cargo také u dealerů PIA Ostrava 
a Auto Vysočina.

Zákazníci při zapůjčení elektromobilu 
získají také kompletní nabídku financování 

včetně pojištění. Elektromobilita nabízí 
firmám řadu výhod včetně úlev v oblasti 
dálničních známek nebo parkování. 
K ochraně životního prostředí přispívají 
jak nulové lokální emise, tak citelné 
snížení hluku, který negativně ovlivňuje 
zdraví člověka. Firmy, které budou 
své elektromobily nabíjet elektřinou 
z obnovitelných zdrojů, mohou 
výrazně snížit celkové emise CO2. 
Správci vozových parků ocení kromě 
environmentálních přínosů také snadnou 
údržbu a menší pravděpodobnost oprav. 
Řidiče si elektromobily získají snadným 
řízením, komfortem a vysokými výkony 
s pohotovou akcelerací.

Atraktivní nabídku pro firemní 
klientelu představují čtyři zcela nové 
modely ID. Buzz, tři v užitkové verzi 
Cargo a jeden v osobní verzi People. 
Užitková verze Cargo nabízí firmám, 
podnikatelům a živnostníkům cenově 
výhodnou elektromobilitu pro podnikání. 
Její nákladový prostor o objemu až 3,9 m3 

pojme dvě europalety a za vůz lze připojit 
přívěs o hmotnosti až 1000 kg. 

Portfolio osobních elektromobilů 
Volkswagen reprezentují modely ID.4 
Pro Performance 150 kW a ID.5 Pro 
Performance 150 kW. Dojezd na jedno 
nabití dosahuje až 526 km. Při rychlém 
nabíjení lze využívat výkon až 135 kW. 
Nejnáročnější zákazníky uspokojí vrcholná 
verze ID.4 GTX s pohonem všech kol 
4Motion a nevšední jízdní dynamikou. 
Ještě vyšší úroveň elektrické mobility 
nabízí model ID.5, první elektrické SUV 
kupé značky Volkswagen.

Spouštíme půjčovnu 
elektromobilů
Volkswagen Financial Services podporuje rozšiřování elektromobility a spolu s tím 
přináší jednu novinku. Firmy si mohou za výborných podmínek vyzkoušet elektricky 
poháněné vozy v reálném provozu.

Nabídka je určena pro 
firemní klienty s vozovým 
parkem čítajícím pět a více 
vozidel. 
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Pravidelný servis vozu 
s úsporou až 50 %
Už jste někdy jeli na pravidelný servis a hlavou vám proběhla 
myšlenka „kolik asi zaplatím  tentokrát“? Tak vězte, že to jde i jinak. 
Volkswagen Financial Services přichází s novinkou ve formě 
předplacených Servisních prohlídek, které vám ušetří spoustu 
peněz a zaručí jistotu do budoucna.

Více na: www.vwfs.cz/prohlidky
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Akční nabídka
Nakupujte originální 
příslušenství 
i merchandise za 
výhodné ceny.

Pánská bunda.  
Dá se nosit z obou 
stran a má lehkou 
podšívku. 

Přívěsek na klíče. 
Poslouží i jako 
praktická kapesní 
svítilna.

Batoh. Dá se nosit 
na zádech nebo jako 
taška přes rameno.

Pánské polo triko. 
S decentním 
nápisem ID. Buzz  
na lemu. 

Dětská mikina. 
S kapucí na zip 

a v oboustranném 
provedení.

Styl

Pochlubte se tím a nakupte si originální 
merchandise na našem e-shopu.  
Z aktuální nabídky vybíráme.

Milujete vozy  
Volkswagen?

8080





Hřiště snů 
(1989)
Kevin Costner si 
v oblíbeném poetickém 
rodinném dramatu plní 
životní sen za pomoci 
červeného Volkswagen 
Station Wagon T2.

Ronin 
(1998)
Volkswagen Combi T2 si 
ve slavném akčním krimi 
filmu zahrál po boku 
takových hvězd, jako jsou 
například Robert De Niro 
a Jean Reno.

Ztraceni 
(2004–2010)
Mikrobus T2 zanechal 
výraznou stopu nejen na 
stříbrném plátně, ale i na 
televizních obrazovkách 
v oblíbeném seriálu.

Malá Miss Sunshine 
(2006)
Film vybojoval 2 Oscary 
právě díky žlutobílému 
Busu, který veze 
početnou rodinu 
Hooverových na soutěž 
krásy do Kalifornie.

Básník  
smutných tónů 
(2015)
Fenomenální jazzový 
trumpetista Chet Baker, 
kterého ztvárnil Ethan 
Hawke, si v životopisném 
snímku užívá pohodlí T2 
Camper.

Zahodit hodinky, nechat město za zády a vychutnávat 
si nezávislost v kulisách panenské přírody. Scéna jako 
stvořená pro hippies a VW Transporter T2.

Bezstarostná jízda

Kapitán Amerika a jeho věrný parťák 
Billy opouštějí ve filmu Bezstarostná 
jízda velkoměsto a vydávají se na vlastní 
kůži zažít omamný pocit bezbřehé 
svobody. Ve Spojených státech na 
přelomu šedesátých a sedmdesátých 
let nebyli mezi mladými výjimkou. 
Generace květinových dětí vyznávala 
především volnost, přátelství, sdílení 
a společné objevování nových míst. 
Proto není divu, že si tolik oblíbili dnes 
už ikonický Volkswagen Transporter, 
který dokázal splnit veškeré nároky, jež 
na něj vlasatí dobrodruzi kladli. 

V kultovní road movie o dvou 
motorkářích na šílené cestě napříč 
Amerikou, které ztvárnili Peter 
Fonda a Dennis Hopper, legendární 
mikrobus pochopitelně nesmí chybět. 
Svůj part si bleděmodrá „Té dvojka“ 
odehraje, když hlavní hrdinové navštíví 
komunitu stejně smýšlejících lidí, 
které zakulacený pomocník na čtyřech 
kolech podporuje na jejich vysněné 
cestě za svobodou. 

Boulevard

Slavné role VW 
Transporter T2 
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Na Příkopě 12, Praha 1
www.cernaruze.cz
Otevírací doba:

po–pá 10–20 h., so 10–19 h., ne 11–19 h.
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